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Rådhuspladsen1 VBAF 
forslag 28 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Høringssvar Holbæk d. 21.02.2023 
Høringssvar til besvarelsesforslag VBAF nr. 28. Udvalg for plan, bolig og lokal udvikling. 
Reduktion af kommunal bygningsmasse. 
Høringssvar indsendt på vegne af Holbæk kommunes økonomi og gældsrådgivning samt Frivilligcenter Holbæk af Chefkonsulent og Fælles-skaber 
Allan T. Lystrup. 
I besparelsesforslaget omkring reduktion af kommunal bygningsmasse er det gamle rådhus, Rådhuspladsen 1 stueetagen nævnt som en mulighed i 
reduktion af kommunal bygningsmasse. 
Arealet er udelukkende benævnt som administrativt benyttet areal der vil kunne flyttes, således at bygningens stueetage kan udlejes og der derved 
kan forventes en lejeindtægt på ca. 212000 i 2023 og ca. 400000 i 2024. 
Ethvert kommunalt areal der ikke benyttes optimalt eller hvor benyttelsen kan ændres med besparelse for øje, er naturligvis anerkendelsesværdigt, 
hvis det ikke får konsekvenser for store grupper af brugere der så skal findes andre egnede lokaliteter til, og i tilfældet med forslaget omkring 
Rådhuspladsen 1 stueetagen er dette netop tilfældet. 
Ud over kultur og fritids sekretariat med 14 medarbejdere der har deres faste arbejdspladser i bygningen, huser den også Frivilligcenter og Økonomi 
og gældsrådgivningen. 
Økonomi og gældsrådgivningen består af 12 rådgivere og 2 administrative medarbejdere der dagligt har fast base på Rådhuspladsen 1 Rådgivningen 
foregår i lokalerne i stueetagen og borgerne føler en stor tryghed ved at komme i bygningen, det er en af de stærke forcer ved beliggenheden, alt 
rådgivning af borgerne sker i anonymitet og det er derfor vigtigt at lokalerne der benyttes ikke sættes i forbindelse med de store 
administrationsbygninger så som Jernbanevej og Kanalstræde, det er i forvejen borgere der er meget sårbare og skrøbelige, vi har i gennemsnit ca. 
180 brugere årligt der fremmøder i rådgivningen på Rådhuspladsen. 
Placeringen af det gamle rådhus samt bygningernes indretning gør at borgerne føler sig trygge og de har rent geografisk nemt ved at fremmøde, det 
skal i den sammenhæng huskes at der er tale om økonomisk trængte mennesker. 
Hvis der skal findes alternative lokaler / ejendom der er egnede til indsatsen, kan det umiddelbart være svært at forestille sig hvor det er muligt, 
uden det bliver med store økonomiske konsekvenser, og muligheden for at indsatsen må lukke er derfor til stede, med store konsekvenser for 
brugerne. 
Frivilligcenter Holbæk: 
Frivilligcenter Holbæk har ligeledes til huse på Rådhuspladsen 1 i stueetagen, frivilligcenteret servicerer alle foreninger der har behov, herunder 
udlån af lokaler til mødeaktivitet (også på Rådhuspladsen 1) støtte sociale frivillige tiltag og hjælpe med at finde frivillige der passer ind i de frivillige 
opgaver. 
Frivilligcenteret drives af Fælles-skaberne som ressourcemæssigt har valgt at der er åbent i Frivilligcenteret 3 dage ugentligt, her er det muligt for 
foreninger og frivillige at komme uden tidsbestilling og søge rådgivning. Frivilligcenteret har et tæt samarbejde med kultur og fritidssekretariatet der 
er beliggende på samme adresse. En flytning af Frivilligcenteret vil afhængig af ny placering kunne betyde en vanskeliggørelse af servicefunktionen 
fra Frivilligcenterets side af, herunder muligheden for udlån af lokaler.  

Allan Tronborg 
Lystrup 

Økonomi og 
gældsrådgivning / 
Frivilligcenter 

Høringsforslag fra 
Folkeoplysningsudvalget 

Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Besparelser 2023 
 
Høringsforslag fra Folkeoplysningsudvalget 
 
Folkeoplysningsudvalget har hermed følgende bemærkninger til de foreslåede besparelser på budget 2023.  
Folkeoplysningsudvalget er i indeværende år meget optaget af at forbedre Børn og Unges trivsel og vi har i vores budget oprettet en pulje på kr. 
100.000,-, der tilgodeser netop denne aldersgruppes trivsel. 
Vi kan derfor ikke støtte besparelsesforslag der reducerer de puljer, der tilgodeser denne aldersgruppe. 
Vi foreslår konkret, at der ikke foretages besparelser på følgende KUFU prioriteringer: 
Nr. 5,7,9,11,13 og ikke mindst 17, der betyder en reducering af medlemstilskuddet med kr. 875.000,- 
I stedet burde man øge tilskuddet pr. medlem under 25 år. Som vi husker det er medlemstilskuddet ikke reguleret de seneste ca. 10 år. 
Et højere medlemstilskud vil gavne netop de unge som vi mister i foreningerne i disse år. 
Vi vil gerne understøtte de frivillige ildsjæle som arbejder med at tiltrække og fastholde de unge i foreningerne og ikke tage gejsten fra dem og deres 
uvurderlige arbejde ved at forringe de vilkår, som de arbejder under. 
Endelig vil vi kraftigt anbefale at forslag om reduktion af kommunal bygningsmasse VBAF 28 fjernes fra besparelser. 
Ca. 10 foreninger har netop fået lokaler i PostNord bygningen og har brugt tid og energi på at indrette sig der. De er blevet forflyttet fra andre 
lokaler, der skulle bruges til andre kommunale formål 
 
På Folkeoplysningsudvalgets vegne 
Anders Bo Hansen 

Anders Bo Hansen Folkeoplysningsudvalget 
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Høringssvar vedr. 
forslag om nedlæggelse 
af Fællesskaberne 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Lokalforum Regstrup mener, at det er en meget dårlig ide at spare på Fællesskaberne. Hvis Fællesskaberfunktionen forsvinder fra Holbæk 
Kommunes administration, mener vi, at hele strukturen med Lokalområder og Lokalfora blot bliver en tom skal, som på ingen måde kan varetage 
den vigtige funktion med at sikre, at der sker udvikling af Holbæk Kommune uden for Holbæk by. 
Udvikling af lokalområderne er vigtigt for os, som bor her, men det er også vigtigt for Holbæk Kommunes status som tilflytterkommune, at de små 
lokalsamfund er i stadig udvikling og forbliver attraktive at flytte til. Her spiller Fællesskaberne en stor rolle. 
I forvejen er hele området i høj grad baseret på frivillighed, og der er tydelig forskel på prioriteringen af projekter i de enkelte lokalområder 
afhængigt af, hvor godt det frivillige samfund fungerer. Områder med stærke frivillige kan muligvis klare sig en tid uden Fællesskaberne, da der ofte 
er udviklet en god projektkultur og et godt kendskab til såvel kommunens administration som til fundraising. Områder med en svagere frivillig-kultur 
kommer i endnu højere grad end hidtil til at falde bag af dansen. Disse områder har brug for Fællesskabernes støtte på flere områder: 
1. Hjælp til at sikre et stærkt lokalforum, som kan repræsentere området bredt, både geografisk og foreningsmæssigt 
2. Støtte til at arbejde med områdets generelle udvikling 
3. Hjælp i forbindelse med gennemførelse af projekter 
4. Hjælp med fundraising 
Regstrup Lokalområde er et meget diffust område, med et stærkt sportsfællesskab, men ellers stort set uden sammenhængskraft, og foranlediget af 
tidligere hensigtserklæringer havde vi set frem til, at Lokalforum Regstrup sammen med kommunen kunne lægge en plan for det samlede områdes 
fremtidige udvikling. Nu tager man både økonomi og Fællesskaber ud af ligningen – det er meget desillusionerende. 

Anni Olsen Lokalforum Regstrup 

Høringssvar vedr. 
forslag om nedlæggelse 
af Fællesskaberne 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Lokalforum Regstrup mener, at det er en meget dårlig ide at spare på Fællesskaberne. Hvis Fællesskaberfunktionen forsvinder fra Holbæk 
Kommunes administration, mener vi, at hele strukturen med Lokalområder og Lokalfora blot bliver en tom skal, som på ingen måde kan varetage 
den vigtige funktion med at sikre, at der sker udvikling af Holbæk Kommune uden for Holbæk by. 
Udvikling af lokalområderne er vigtigt for os, som bor her, men det er også vigtigt for Holbæk Kommunes status som tilflytterkommune, at de små 
lokalsamfund er i stadig udvikling og forbliver attraktive at flytte til. Her spiller Fællesskaberne en stor rolle. 
I forvejen er hele området i høj grad baseret på frivillighed, og der er tydelig forskel på prioriteringen af projekter i de enkelte lokalområder 
afhængigt af, hvor godt det frivillige samfund fungerer. Områder med stærke frivillige kan muligvis klare sig en tid uden Fællesskaberne, da der ofte 
er udviklet en god projektkultur og et godt kendskab til såvel kommunens administration som til fundraising. Områder med en svagere frivillig-kultur 
kommer i endnu højere grad end hidtil til at falde bag af dansen. Disse områder har brug for Fællesskabernes støtte på flere områder: 
1. Hjælp til at sikre et stærkt lokalforum, som kan repræsentere området bredt, både geografisk og foreningsmæssigt 
2. Støtte til at arbejde med områdets generelle udvikling 
3. Hjælp i forbindelse med gennemførelse af projekter 
4. Hjælp med fundraising 
Regstrup Lokalområde er et meget diffust område, med et stærkt sportsfællesskab, men ellers stort set uden sammenhængskraft, og foranlediget af 
tidligere hensigtserklæringer havde vi set frem til, at Lokalforum Regstrup sammen med kommunen kunne lægge en plan for det samlede områdes 
fremtidige udvikling. Nu tager man både økonomi og Fællesskaber ud af ligningen – det er meget desillusionerende. 
(Genindlæsning, da der formentlig ikke var en korrekt e-mail adresse på samme høringssvar, da jeg indlæste det i går) 

Anni Olsen Lokalforum Regstrup 

Høringssvar vedrørende 
nedlæggelse af fælles-
skaberne (KUFU Tvær 1) 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Som fælles-skabere i Holbæk kommune anerkender vi den vanskelige men nødvendige prioriteringsopgave, I politikere står med – og vi anerkender, 
at fælles-skaber funktionen er med i forslagene, idet der, populært sagt, er tale om en ”kan-opgave”. Som medarbejdere, føler vi dog ikke, at det 
angivne materiale giver et retvisende billede af fælles-skabernes fulde opgaveportefølje, og dermed heller ikke i tilstrækkeligt omfang belyser 
konsekvenserne ved at nedlægge ordningen. Med dette høringssvar ønske vi derfor at bidrage med vigtig, supplerende viden, så jeres beslutning 
kan træffes på et oplyst grundlag. 
 
Der er ingen tvivl om, at fælles-skaberne spiller en vigtig rolle i samarbejdet med kommunens lokalområder – hvilket også fremgår tydeligt af 
besparelsesforslag KUFU Tvær 1. Men derudover har fælles-skaberne en anden vigtig funktion, som desværre ikke er belyst i det materiale, der er 
sendt i høring – nemlig arbejdet med at styrke frivilligheden og kommunens samarbejde med frivillige blandt andet gennem nedenstående 
delopgaver.  
 
Fælles-skaberne: 
 
• Varetager den daglige drift af FrivilligCenter Holbæk, som rådgiver og servicerer frivillige og foreninger i dagligdagen, ligesom Frivilligcenterets 
lokaler kan lånes af foreninger til deres mødeaktivitet. Blandt andet huser FrivilligCenteret den frivillige økonomi- og gældsrådgivning, som bruges af 
mange økonomisk trængte borgere 
• Yder online råd og vejledning via Facebook og nyhedsbreve om bl.a. frivillighed, puljer og lokal udvikling  
• Administrerer fællesskabspuljen og Lokalområdernes Udviklingspulje 
• Understøtter og udvikler kommunens samarbejde med frivillige på egne kerneområder – herunder yder vejledning til kollegaer om frivillighed og 
borgerinddragelse  

Christina Hvalsø 
Hansen 

Fælles-skaberne i Holbæk 
kommune 
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Fælles-skaberne har i årenes løb oparbejdet en solid viden om frivillighed, borgerinddragelse og samarbejde med civilsamfundet, og den nuværende 
organisering sikrer en høj grad af samarbejde på tværs af kerneområder. Hvis funktionen nedlægges, kan en stor del af de ressourcer og den viden 
potentielt forsvinde fra organisationen. Dermed kan kerneområdernes samarbejde og sparring om netop frivillighed og borgerinddragelse fremover 
få meget vanskelige kår. 
 
Med venlig hilsen 
Fælles-skaberne i Holbæk Kommune 

Høringssvar fra Staben i 
Social Indsats og 
Udvikling 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Staben i Social Indsats og Udvikling anerkender behovet for at finde store besparelser for at skabe budget i balance. Kataloget over forslag til 
besparelser viser dog, at der ikke kan spares så store beløb, uden at kommunens indsats overfor borgerne og medarbejdernes arbejdsvilkår 
forringes betydeligt. Vi frygter, at gennemførelse af spareforslagene på flere måder vil koste dyrt på den lange bane. Det vil få både menneskelige, 
økonomiske og rekrutteringsmæssige konsekvenser. 
 
I det følgende gives Stabens høringssvar under tre overskrifter, som ligger os særligt på hjerte: 
 
• Socialudvalgets område 
• Samarbejdet med civilsamfundet 
• Værktøjer til opgaveløsning og personalemæssige besparelser 
 
BESPARELSER PÅ SOCIALUDVALGETS OMRÅDE 
Besparelser på forebyggende indsatser kan blive meget dyre. Vi anbefaler at friholde børn, unge og de allersvageste borgere! 
 
Vi ser med stor bekymring på en række forslag om at nedlægge eller reducere en lang række vigtige forebyggende indsatser og indsatser for de 
socialt mest udsatte borgere. Hvis disse besparelser gennemføres, er der stor risiko for en ond cirkel, hvor flere sårbare og udsatte borgere på et 
senere tidspunkt får brug for mere hjælp, fordi vi ikke hjælper dem, inden problemerne vokser sig store. Disse besparelser vil få store – måske 
endda uoprettelige – menneskelige konsekvenser. Og det bliver uden tvivl dyrere på den længere bane. 
 
Dette gælder bl.a. følgende forslag til besparelser på forebyggende indsatser på Socialudvalgets område: 
 
• SIOU40-02 Opsigelse af samarbejdsaftale med Home-Start 
• SIOU40-08 Nedlæggelse af tilbud til børn og unge med overvægt 
• SIOU40-09 Nedlæggelse af tilbud til børn og unge med spiseforstyrrelse og selvskade 
• SIOU40-11 Nedlæggelse af gruppeforløb til børn med rusmiddelproblematikker i familien 
• SIOU40-13 Nedlæggelse af socialrådgiver- og psykologfunktionen i En God Start 
• SIOU40-14 Reduktion af skolesundhedsplejens besøg i 5. klasse 
• SIOU40-15 Nedlæggelse af støttekontaktpersonordning ift. ungeboliger 
• SIOU40-16 Nedlæggelse af støttekontaktperson til Apotekerhaven 
• SIOU40-17 Nedlæggelse af fællesstøtte til Slotshaven 
• SIOU40-21 Nedlukning af Kig Ind 
• SIOU40-22 Nedlukning af Samværstilbud Jyderup 
• SIOU40-23 Nedlukning af Banehuset Jyderup 
• SIOU40-25 Reduktion i det opsøgende arbejde for de mest socialt udsatte borgere 
 
Disse besparelser skal ses i sammenhæng med forslag til besparelser på andre kerneområder, som også rammer børn, unge og udsatte borgere, bl.a. 

Christina Hvalsø 
Hansen 

Staben i Social Indsats og 
Udvikling 
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forslag om at spare på UngHolbæks Gadeteams og Fritidsvejledning, færre pædagoger på skolerne, nedlæggelse af klub-/fritidstilbud, nedlæggelse 
af kulturformidler, nedlæggelse af Elevtjenesten mv. Det virker alt i alt meget voldsomt. Hvis disse besparelser gennemføres, vil hele socialområdet 
have behov for at få svar på spørgsmål som: 
 
• Hvordan skal Holbæk Kommune indfri Kommunalbestyrelsens ambitioner om forebyggelse på det specialiserede område, jf. 
Kommunalbestyrelsens arbejdsprogram?  
• Hvordan skal Holbæk Kommune indfri regeringens ambitioner om bedre psykiatri, hvor et af de højst prioriterede områder er ”opbygning af let 
tilgængelige tilbud i kommunerne til børn og unge i psykisk mistrivsel og med symptomer på psykisk lidelse? 
 
Vi håber, at Kommunalbestyrelsen samlet set vil træffe en principiel beslutning om i videst mulige omfang at friholde børn, unge og de allersvageste 
borgere for besparelser. Det kan få alt for store menneskelige og økonomiske konsekvenser at gennemføre de fremlagte forslag. 
 
BESPARELSER PÅ SAMARBEJDET MED CIVILSAMFUNDET 
I Kommunalbestyrelsens ’Politik for børn, unge og voksne med særlige behov’ er borgernes deltagelse i fællesskaber samt partnerskaber og socialt 
medansvar vigtige elementer. Når der i fremtiden bliver flere borgere med særlige behov uden flere ressourcer til rådighed for indsatsen, så er det 
til borgernes bedste, at der findes ikke-kommunale, rummelige og inkluderende fællesskaber, hvor borgerne kan få hjælp og støtte og blive en del af 
et fællesskab.  
 
Det er baggrunden for, at vi i SIOU har ambitioner om at udvikle samarbejdet med frivillige og civilsamfundet i øvrigt, hvilket kan vise sig vanskeligt, 
hvis der skæres i de midler, som er med til at opretholde de nuværende frivillige tilbud: 
 
• SIOU40-02 Opsigelse af samarbejdsaftale med Home-Start 
• SIOU40-24 Nedlukning af personalestøtte til IF Ryttergården 
• SIOU40-28A+B Reduktion af §18 midler 
• SIOU-Ø04 Nedlæggelse af pulje i Handicapråd 
 
Derudover har vi kommentarer til følgende forslag: 
 
• SIOU-Ø03A+B Nedlæggelse af Udsatterådet 
 
Udsatterådet spiller en stor rolle som bindeled til de frivillige sociale foreninger i Holbæk Kommune, og rådet er allerede en værdifuld samarbejds- 
og sparringspartner for os på socialområdet. Konkret er vi for eksempel ved af afdække muligheden for at få gratis adgang til platformen 
Socialkompasset.dk, som kan give borgere, sagsbehandlere og andre et nemt overblik over relevante tilbud om aktiviteter og støtte for udsatte 
borgere specifikt i Holbæk Kommune – både de frivillige og de kommunale tilbud. Tiltaget vil naturligvis blive forelagt Socialudvalget, når vi er lidt 
længere i processen. For at få gratis adgang til Socialkompasset.dk er det et krav, at vi som kommune samarbejder med civilsamfundet om 
implementering og drift af siden. Det er vanskeligt at leve op til det krav, hvis vi ikke kan benytte Udsatterådet som samarbejdspartner.  
 
Vi oplever, at Udsatterådet i høj grad bidrager med stærk faglighed og stor viden om borgerne til såvel politikere og administration omkring forhold 
for de mest udsatte borgere. Kompetent viden og en aktiv og konstruktiv samarbejdspartner vil mangle, hvis Udsatterådet nedlægges.  
 
• KUFU-Tvær1 Nedlæggelse af Fælles-skaberne 
 
Fælles-skaberne spiller en vigtig rolle i samarbejdet mellem Holbæk Kommune og kommunens lokalområder. Derudover har Fælles-skaberne en 
anden vigtig funktion, som desværre ikke er beskrevet i det materiale, der er sendt i høring – nemlig arbejdet med at styrke samarbejdet med 
civilsamfund og frivillige indenfor Fælles-skabernes respektive kerneområder. Hvis funktionen Fælles-skaberne nedlægges, vil ressourcerne til at 
understøtte og udvikle samarbejdet med civilsamfundet forsvinde og med dem kompetencer og viden opbygget over årene siden 
kommunesammenlægningen. 
 
For Social Indsats og Udvikling vil det betyde, at det bliver særdeles vanskeligt at leve op til målene i Kommunalbestyrelsens ’Politik for børn, unge 
og voksen med særlige behov’, hvor deltagelse i fællesskaber, partnerskaber og socialt medansvar er eksplicitte fokusområder. 
 
BESPARELSER PÅ PERSONALE OG VÆRKTØJER TIL OPGAVELØSNING 
På tværs af Holbæk Kommune er der fremlagt besparelsesforslag for ca. 62,5 mio. kr. i 2023. Langt de fleste forslag retter sig direkte mod borgerne 
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og medfører en væsentlig reduktion i indsatser og serviceniveau. Det gør ondt i hjertet at se, og man forstår, at det kan føles mindre hårdt at spare 
på ’administration’. 
 
Det er dog vigtigt at huske på, at besparelser på ’administration’ også har konsekvenser – både menneskelige, kvalitetsmæssige, 
rekrutteringsmæssige mm. Mange af forslagene vedrørende personalereduktioner og indebærer, at kolleger vil miste deres job og 
indtægtsgrundlag. Det er langt fra alle forslag, der kan realiseres med vakante stillinger og nedsat tid. Dertil kommer prioriteringsdagsordenen: 
Administrationen kan ikke nå samme mængde opgaver med mærkbart færre hænder. 
 
Faglig kvalitet, effektivisering og retfærdighed  
En række forslag medfører forringelse af arbejdsvilkårene for ledere og medarbejdere: 
 
• DIR 1 Reduktion af direktionens budget 
• AUBO-03 Reduktion af personaleudgifter 
• LAER 1 Besparelse på uddannelse og møder 
• LAER 12 Besparelse på uddannelse og kompetenceudvikling 
• SIOU-Ø05 Reduktion i forplejning og i abonnementer 
 
I SIOU-Ø05 indgår blandt andet besparelser på faglige abonnementer (Karnov, Aktindsigtshåndbogen, Altinget Social), mødeforplejning og 
licensomkostninger vedr. integration af NetBlanket med DUBU. Med dette besparelsesforslag vil vigtige værktøjer til kvalitetsmæssig løsning af 
opgaverne forsvinde, og tidsforbruget i opgaveløsningen vil stige, fordi viden skal opsøges på anden vis. Tilbagerulning af NetBlanket-integrationen 
er et godt eksempel. Løsningen blev i sin tid indført for at spare tid (og dermed penge), og en tilbagerulning vil medføre et øget tidsforbrug for 
sagsbehandlerne – uden at der tilføres tilsvarende ressourcer. 
 
Vi bemærker, at kun kerneområderne LAER, AUBO og SIOU har fremsat forslag om reduktioner vedr. faglige værktøjer, forplejning og 
kompetenceudvikling mv. Det underbygger den oplevelse af ulige vilkår i forskellige afdelinger og på forskellige matrikler, som allerede i dag fylder 
hos mange medarbejdere. 
 
Vi mener, at der skal være lige arbejdsvilkår for samme funktioner på tværs af kommunen, f.eks. bør juristerne i de forskellige kerneområder have 
adgang til samme grundlæggende digitale videnssamlinger. Det er også vores opfattelse, at det bør være muligt at fastlægge et ensartet niveau for 
kompetenceudviklingsressourcer og ressourcer til personalearrangementer på tværs af organisationen, så adgang til faglig viden og 
kompetenceudvikling mv. sikres i alle områder trods en generelt mindre økonomisk ramme. 
 
Vi anbefaler, at: 
• der i forlængelse af besparelsesprocessen sker en forventningsafstemning mellem politisk niveau og administrationen om et realistisk 
ambitionsniveau for opgaveløsningen fremadrettet 
• der laves en ensartet prioritering af midler til rådighed for faglige værktøjer, kompetenceudvikling og øvrige personalemidler på tværs af alle 
kerneområder, så personalepolitikkens udsagn om retfærdighed og høj faglighed efterleves i højere grad, end det er indtrykket i dag 
 
KONSEKVENSER FOR FASTHOLDELSE OG REKRUTTERING  
Holbæk Kommunes personalepolitik skal sikre, at Holbæk Kommune forbliver et godt sted at være ansat. Den skal være med til at ”tiltrække og 
fastholde medarbejdere med stærke faglige kompetencer og de rette menneskelige egenskaber. For kompetente og engagerede medarbejdere er 
afgørende for, at vi også fremover kan løse vores kerneopgaver.” 
 
Med de foreslåede besparelser på ’administration’ f.eks. på personalereduktion, faglige værktøjer til opgaveløsningen, kompetenceudvikling, 
mødeforplejning, lukning af kantiner og p-afgifter forudser vi, at det bliver sværere at tiltrække og fastholde de ønskede medarbejdere. 
 
Med venlig hilsen 
Staben i Social Indsats og Udvikling 
Personalemøde med MED-status 
Leder: Lise Kemp, tlf. 72 36 80 85 
Jernbanevej 6 
4300 Holbæk 
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De 3 besparelser på 
Orø-Holbæk færgen 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Høringssvar til de 3 ”besparelser” på Orø-Holbæk færgen 
Disse 3 forslag ville, som det fremgår af forslagene, give en samlet besparelse på 820 tkr. årligt.  
Bemandingsbesparelsen alene kan resultere i aflyste afgange, hvilket vil ramme både børn og ældre uhensigtsmæssigt meget. 
Desuden kan det resultere i forøgede udgifter – rekvirering af mandskab, øget brug af flextrafik. 
Det sidste rammer så andre ”kasser” i kommunen. 
 
Vi vil foreslå, at man i stedet for tager fat på fordelingsnøglen af det offentlige tilskud til det såkaldte landevejsprincip (den blå landevej), som i 
lovteksten opererer med et beregningsnøgle- begreb ”sejlet distance”, som hidtil ikke er anvendt i vor kommunes fordelingsnøgle. 
Derved kunne man fastholde som minimum det nuværende serviceniveau på vor livline til kommune, institutioner, arbejdspladser og 
sundhedsvæsen. 
 
Med venlig hilsen 
Hans Simonsen og Hanne Duelund Larsen 

Hans Simonsen   

Gode og trygge 
rammevilkår 

Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Ældre og 
Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Høringssvar til Besparelser med økonomisk effekt for budgettet 2023 – 27 fra Lokalforum Mørkøv, Skamstrup og Stigs Bjergby 
I dette høringssvar kommer vi primært ind på områder, som berører os direkte, men mange generelle besparelser påvirker jo også vores 
lokalområde. Vi vil derfor kraftigt opfordre til, at disse nedskæringer er besparelser, der berører områder, som vi kan blive nødt til at undvære, og 
ikke nedskæringer, der blot skubber problemerne videre, så de vokser sig større og bliver vanskeligere at løse, hvilket der synes at være en tendens 
til især på det sociale område.   
Vi vil samtidig opfordre til, at rammevilkårene skal være ens/tilsvarende for alle byer i kommunen, enten der er tale om ”hovedstaden” Holbæk, 
større byer ”os andre”. Alle byer, små som store er interesseret i at skabe udvikling og borgeraktiviteter i deres område. 
For vores område vil vi specifikt pege på to besparelsesområder:  
Børn og skole  
Som påpeget til sidste års budget er det helt afgørende for udviklingen af vores lokalområde, at vi har en velfungerende skole – og gode og trygge 
børneinstitutioner. Det er et ”must” for tilflyttere, men det er naturligvis også helt centralt for os eksisterende beboere, at vi kan sikre vores børn og 
unge gode udviklingsmuligheder, også selv om de ikke bor i en købstad eller lign. Børn og unge er vores fremtid. 
Vi kan efter ”frisættelsen” af skolen glæde os over en rigtig god energi på skolen, men hele organiseringen og udviklingen af dette projekt kræver 
ressourcer, ikke mindst i ”anlægsfasen” og som minimum trygge rammer og forudsigelighed. Det er derfor meget bekymrende at læse forslaget om, 
at man vil ændre disse rammevilkår bl.a. ved at reducere pædagogernes deltagelse i undervisningen. Pædagogernes indsats er afgørende også i 
forhold til hele inklusionsproblematikken.  
Der er også forslag om at afsætte færre midler til kompetenceudvikling, hvilket vil påvirke medarbejdernes mulighed for at være opdateret på den 
nyeste viden og for inspiration til at udvikle skolen. For både skolen og den enkelte ansatte er muligheden for at kunne deltage i kurser og 
kompetenceudvikling og få inspiration og viden af afgørende betydning. 
Kildebjergskolen har også formået at etablere en klub, og også her har skolen på fornem vis grebet mulighed for at skabe noget værdifuldt for børn 
og unge – og hele lokalområdet. Dette fremhæves også i kommunens eget oplæg til besparelse, hvor der bl.a. står: ”I område Kildebjerg er klubben 
allerede fuldt etableret. Klubben har været et særligt aktiv, i forhold til at få skolevægringsbørn i skole igen. Det har været igennem klubben at 
elever med skolevægring, har fundet vejen tilbage til skolen igen. Derudover er der et aktivt samarbejde med UU-vejledningen, hvor vejlederen er 
tilstede i klubben.”  
At lukke klubben vil betyde et stort tab for mange af vores unge i vores lokalområde, da det er meget væsentlige opgaver, som klubben varetager 
for vores børn og unge.  
Endelig vil det være et utroligt trist signal at sende til de initiativrige folk på skolen, som i løbet af kort tid har fået klubben til at fungere.  
 
Ældrecentret  
I mange sammenhænge er det helt afgørende – også for ældre og svagelige - at der er mulighed for at deltage i aktiviteter og i sociale samvær. 
Rosenvænget i Mørkøv er et meget fint eksempel på, hvordan man ved mange forskellige aktiviteter og arrangementer skaber glæde og indhold for 
mange mennesker også udenfor centret. Rigtig mange frivillige er tilknytte centret og gør en imponerende indsats. Derfor virker forslaget om at 
nedlægge de aktive centre og lukke cafeen samt reducere aktivitetsmedarbejdere på plejecentre som helt urimelig og som en meget ”dyr” løsning. 
Tænk hvor megen sundhed og livsglæde man får for denne beskedne investering.  
Ifølge oplægget vil en nedlægning betyde, at man ”skal finde andre arenaer til fællesskaber og sociale aktiviteter”. I vores lokalområdet er der 
begrænsede muligheder for dette, og under alle omstændigheder: Hvorfor begynde forfra, når vi har et velfungerende center?  

Ellen Lundsgaard Lokalforum Mørkøv 
Skamstrup og Stigs 
Bjergby 
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Hørringssvar fra 
Ugerløse Lokalforum 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Ældre og 
Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Klima, Miljø og 
Natur, Udvalget 
for Kultur og Fritid, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Til Kommunalbestyrelsen 
 
Vi har læst høring og må igen konstater at der er ikke mulighed for at se det tal som der ligger til grund for de respektive spareforslag. 
 
Vi har ikke ønske om at forholde os til de enkelte forslag. Det vil være spil af tid for os og jer. 
 
Vi er der imod optaget at den tænkning som må lægges for, når der er så stor fejl og mangler ved et netop vedtagen budget og de deraf  nødvendige 
justeringer. 
 
Givet at det spare krav der nu er stillet så er det rigtige tal, må vi konstater at det i vores optik vil betyde personelreduktioner.  Det ses også i flere af 
de forslag som er fremsat. Der ses også omplaceringer og andre krumspring. Vi vil anbefale at kommunalbestyrelsen vedtager med sig selv  nogle 
krav til de spareforslag som vedtage, det kunne bl.a. indeholde at; 
 
Der ikke fjernes medarbejder der har direkte borger omsorg som kerne område. 
 
Der ikke fjernes personale som har Kritiks infrastrukturelt arbejde. 
 
Der ikke fjernes personer som blot erstatte af andre. 
 
Dernæst må det sikres at de beslutninger, der tages kan  udmøntes og konstateres. 
 
Når det bliver nødvendigt at fjerne så mange personer vil det påvirke vores kommunes demokratiske model. Den  har betydet at vi som borger er 
blevet afhængige af administration og ikke politikere. 
 
Vi må derfor forvente at politikere stiller op til dialog og i større stil finder veje til at imødekomme afklaring af de spørgsmål vi vil stå med som 
borger og interesse organisationer. 
 
Det vil også være forventeligt at det efter denne gennemgang bliver opstillet klare politiske mål, som kan sikre der genskabes tillid til kommunes 
økonomistyring. 
 
Det må fastlægges hvad vi skal. Og dermed også hvad vi skal undlade. Vi kan som kommune blive nød til at gå i stå på alle former for ikke borger 
vitale områder i en tid til der er fundet overskud. 
 
Tiden må så bruge på at vi sammen får lavet nogle visioner for en fremtid med færre midler til rådighed. Vi må i fremtiden formodentlig blive bedr til 
at frikøbe frivillige, der kan skabe de  tilbud som vi kan få plads til. 
 
Ender denne  sparerunde så med at noget skal tage med grønthøster, vil vi anbefale at man finder en UG maskine, som var kendt for at tage lige 
meget fra alle.   
 
Alt andet lige så er alt jo en prioritering hvor kommunalbestyrelsen mener der skal spares. Nær demokrati - borger betjening - frivillighed, eller " 
kolde hænder "  - biokrati. 
 
Hilsen Ugerløse Lokalforum 
 
Formand Anders Rasmussen 

Anders Rasmussen Ugerløse Lokalforum 
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AUBO's fælles 
høringssvar fra 
medarbejdere og ledere 

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Høringssvar i forbindelse med besparelser med effekt for budget 2023-2027 
 
1. Baggrund 
Kommunalbestyrelsen besluttede på sit møde den 14. december 2022 at iværksætte arbejdet med besparelsesforslag for at imødegå et forventet 
merforbrug i 2023. 
 
De stående udvalg og Økonomiudvalget har nu udarbejdet besparelsesforslag, der er sendt i høring i perioden den 9. februar – 22. februar kl. 12.00.  
 
2. Høringsprocessen i AUBO 
AUBO sender medarbejdere- og ledelsesbemærkninger i et fælles høringssvar i nærværende notat. Høringsprocessen er gennemført via 
medarbejdernes indput og forslag i MED regi. 
 
3. AUBO’s høringssvar 
Ledigheden i Holbæk kommune er faldet gennem de senere år, og restgruppen i målgrupperne er borgere med andre problemer end ledighed, 
hvilket i mange tilfælde kræver en større indsats på tværs af kerneområderne i Holbæk kommune. 
 
I AUBO er der en fælles overordnet bekymring for fremtiden af økonomien på beskæftigelses-området, da der løbende gennem de senere år har 
været iværksat besparelser og effektiviseringer, samt at der er endnu en besparelse på vej i år 2024 med anden delaftale omkring nytænkning af 
beskæftigelsesindsatsen, hvorfor denne besparelse med effekt for budget 2023-2027 generelt vil betyde, at der vil ske en serviceforringelse for 
borgerne i Holbæk kommune.  
 
I AUBO kan denne serviceforringelse betyde, at borgerne får en længere sagsbehandlingstid og dermed vil deres tid på offentlig forsørgelse blive 
forlænget.   
 
Besparelser i forhold til Udvalg for Beskæftigelse, Uddannelse og Borgerservice 
 
AUBO-02 Personalereduktion i Uddannelsesvejledningen 
 
Konsekvenser ved personalereduktion i Uddannelsesvejledningen: 
• Øget pres på den enkelte vejleder, og dermed mindre tid til den enkelte unge i både grundskole – special og ungdomsvejledningen. 
• Mindre tid til at hjælpe de unge, som i særlig høj grad har brug for vejledning omkring deres uddannelsesfremtid. 
• I Holbæk tæller vi 1442 unge mellem 15-17 år, hvoraf ca. 20% (285) modtager en differentieret og individuel vejledning, og på FGU ydes der pt. en 
fremskudt vejledning for 171 unge mellem 16-24 år. Begge indsatser vil blive forringet. 
• Risiko for uddannelsesfrafald blandt unge vil vokse. 
 
AUBO-03 Reduktion af midler til løntilskud 
Som følge af konjunkturen på arbejdsmarkedet med historisk få ledige, tror vi på et mindre forbrug af løntilskud i år 2023.  
 
Det er vigtigt for AUBO at påpege, at de borgere der er i målgruppen for løntilskud, har ret til løntilskud, og hvis ledigheden stiger markant indenfor 
de kommende år, kan behovet vise sig større end det er på nuværende tidspunkt.  
 
AUBO-04 Befordring 
Som følge af konjunkturen på arbejdsmarkedet med historisk få ledige, tror vi på et mindre forbrug af befordring i år 2023.  
 
Det er vigtigt for AUBO at påpege, at de borgere der er i målgruppen for befordring, har ret til befordring, på nuværende tidspunkt er der et 
mindreforbrug, men hvis behovet viser sig større på sigt kan det blive en udfordring. 
 
AUBO-01 Budget 2023-2026 midler til Udvalget arbejde 
Tages til efterretning 
 
TVÆR-01 Nedlæggelse af Elevtjenesten 
 
Konsekvenser ved nedlæggelse af Elevtjenesten: 

Udviklingskonsulent 
og sekretær for 
MED-udvalget Gitte 
Melchior 

AUBO - Staben 
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• Det vil få negativ betydning for det tværkommunale samarbejde med uddannelsesin-stitutionerne, da der i fællesskab sikres en tidlig og 
forbyggende indsats til de unge, så de trives og fastholdes på ungdomsuddannelserne. 
• Risiko for at målgruppen af elever der er velfungerende i skolen, men udfordret i privatsfærden ikke bliver opdaget tidligt, og at de først søger 
hjælp, når situationen er gået i hårdknude. AUBO’s erfaring og vurdering er, at det så vil kræve flere foranstaltninger før situationen er løst.  
• Risiko for at flere unge ikke formår, at gennemføre en ungdomsuddannelse og i stedet vil komme på overførselsindkomst.  
 
Besparelser i forhold til Økonomiudvalget 
 
AUBO-01 Omlægning af indsatsen på beskæftigelse 
 
Konsekvensen ved at ændre myndighedssamtaler til en øget virksomhedsindsats med flere opfølgende samtaler, hvor der er fokus på det 
virksomhedsvendte og borgernes progression i forbindelse med et virksomhedsrettet forløb, kan medføre; 
• at borgere med problemer ud over ledighed ikke får den helhedsorienteret indsats og de eventuelle hjælpeforanstaltninger, som de har brug for. 
 
AUBO-02 Nedlæggelse af Integrationsrådet 
Tages til efterretning. 
 
AUBO-03 Reduktion af øvrige personaleudgifter 
Tages til efterretning 
 
AUBO-05 Personalereduktion i Borgerservice 
 
Konsekvenser ved personalereduktion i Borgerservice: 
• Overgangen til MitID er fortsat meget udfordrende for borgere og virksomheder, som stadig vil have brug for i stort omfang, at møde op i 
Borgerservice for genaktivering af MitID i de situationer, hvor MitID bliver spærret. Der vil ikke være kapacitet/ressourcer til, at sikre 
aktivering/genaktivering straks borgernes MitID spærres.  
• Der har i år 2022 allerede været et merforbrug på løn på ca. 850.000 kr. alene til MitID-opgaven. Dette merforbrug er finansieret ved nedlæggelse 
af en vakant stilling uden for BorgerCentret og disse midler er ikke til rådighed i år 2023, så derfor vil nedlæggelsen af et årsværk påvirke ventetiden 
på tidsbestilling med dobbelt effekt. 
• Det kan forventes, at medføre mange klager til administrationen og politikkerne i forhold til den lange ventetid. 
 
AUBO-06 Personalereduktion i Jobcentret 
 
Konsekvenser ved personalereduktion i Jobcentret: 
• Flere sager til den enkelte sagsbehandler og dermed længere sagsbehandlingstid med risiko for forringelse af serviceniveauet. 
• Der er risiko for, at borgerne vil opleve en forringelse af den værdige sagsbehandling, som er en del af AUBO’s målsætning. 
• Den nødvendige kompetenceudvikling for medarbejderne i forhold til nytænkningen i beskæftigelsesindsaten med en mere virksomhedsrettede 
indsats fremfor myndig-hedssamtaler, vil kræve en omstilling og kræve tid, og dermed kan sagsbehandlingen opleves dårligere. 
• Nytænkning af beskæftigelsesindsatsen vil medføre besparelser og dermed nedlæggelser af stillinger i 2023 og området vil derfor mærke 
konsekvenserne to gange i indeværende år. 
 
Besparelser på Udvalg for Plan, Bolig og Lokal Udvikling 
 
VBAF 24 Ophør af kantinedrift på Jernbanevej og Kanalstræde 
 
Konsekvenser ved ophør af kantinedrift på Jernbanevej og Kanalstræde: 
• Det kan påvirke negativt i forhold til rekruttering og fastholdelse af medarbejder til Holbæk kommune. 
• Det kan bevirke at medarbejderne vil gå i byen og købe fast food til frokost, hvilket er i direkte modstrid med intentionerne om Holbæk kommunes 
politik for sundhed og tiltaget med de sundhedsambassadører der netop er opstartet i år 2022.  
• Der vil i de situationer, hvor det vil være påkrævet at der er mødeforplejning skulle bruges ressourcer til planlægning, indkøb og evt. anretning 
heraf. 
• Der vil blive en ekstraudgift i år 2023, da der vil være behov for indkøb af flere køleskabe til opbevaring af mødeforplejning og medarbejdernes 
madpakker/kolde drikke. 
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Besparelser på Socialudvalget 
 
SIOU40-15 Nedlæggelse af støttekontaktpersonordningen i forhold til ungeboliger 
 
Konsekvenser ved nedlæggelse af støttekontaktpersonordningen (SKP) i forhold til unge-boliger: 
• Støtten via fællestiden og samspillet mellem det pædagogiske personale og den individuelle SKP’er  til unge under 18 år, vil forsvinde og kan få 
betydning for de unge. Fællestiden har en afgørende betydning så den unge får den fornødne støtte til at kunne bo i egen lejlighed, i stedet for at 
skulle tilbydes et botilbud.  
• Nedlæggelsen af den pædagogiske støtte vil have stor indvirkning på de unge liv, da det er rammeskabende for deres tryghed i situationer med 
uvedkommende gæster i huset, særlige hændelser som psykotiske beboer, eller ved generelle konflikter.  
• Det vil have negative konsekvenser for samarbejdet på tværs i Holbæk kommune, da  der ikke vil være mulighed for, at guide beboerne i forhold til 
at finde hjælp de rigtige steder. Der vil heller ikke ske underretningen til sagsbehandler og SKP’er ved ændringer i den unges liv. 
• Størstedelen af beboerne skal revisiteres til andre foranstaltninger, som formentlig vil være dyrere end ungeboligerne. 
 
SIOU40-16 Nedlæggelse af støttekontaktperson til apotekerhaven samt SIOU40-17 Nedlæggelse af fællesstøtte til Slotshaven 
 
Konsekvenser ved nedlæggelse af støttekontaktperson til Apotekerhaven og fællesstøtte til Slotshaven: 
Overordnet vil det betyde, at det forebyggende element vil forsvinde i begge boligområder så som: 
• Øget udvikling af ensomme beboer 
• Manglende tværkommunalt samarbejde. 
• Flere dropper ud af uddannelser og arbejde. 
• Opsøgende pædagogiske arbejde bl.a. psykisksyge beboer, underretninger, bekym-ringssager mv.  
• Konfliktoptrapninger blandt beboerne. 
• Rådgivning og vejledning om blandt andet breve fra kommunen, hvor er kan søges hjælp mv. 
• Forebyggende i forhold til beboernes udfordringer før det udvikler sig. 
• Fællestiden bruges til at skabe tryghed i boligområderne for at afhjælpe utrygheden omkring salg af stoffer, hærværk på beboernes ejendele, samt 
utrygheden i forbindelse med terrorsagen i Apotekerhaven. 
 
SIOU40-18 Nedlæggelse af Forældreforum 
 
Konsekvenser ved nedlæggelse af Forældreforum: 
• Der kommer til at mangle et forebyggende tilbud til forældre, der ikke magter deres børn/unge og som ikke ved, hvordan de skal handle i forhold 
til dem bland andet i forhold til kriminalitet, misbrug, psykiske lidelser og fysiske udadreagerende unge.  
• Risiko for at der bliver flere familiesager og anbringelser af børn og unge som ikke rummes i eget hjem 
• Tilbuddet er med til at forebygge antallet af familiesager og anbringelser af børn og unge, som ikke kan rummes i eget hjem. Derved vil 
nedlæggelsen af forældreforum medføre en økonomisk udgift til kommunen.  
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Høringssvar  Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Kultur og Fritid, 
Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Høringssvar til kommunens besparelser. 
 
LAER 7. 
Reducering af pædagogernes deltagelse i undervisningen kan få store konsekvenser,  
konsekvenser som vi beder børnene om at betale og som vil ende med at koste dyrt. 
Det er en markant forringelse,der vil kunne mærkes i hverdagen hos samtlige børn, om man er velfungerende, har særlig behov eller er lige i 
opstarten. 
Der er alt  for mange børn i klasserne, der er et problem med mistrivsel, det mindste der kan gøres politisk trods spareplaner i kommunen er at 
opretholde det minimum af timer pædagogerne har i undervisningen, det samarbejde der er med lærerne, for at styrke det inkluderende 
fællesskab, understøtte elevernes personlige og sociale udvikling samt det arbejde der er med at understøtte trivslen i klassen og for den enkelte 
elev. 
Rammerne for børnene er i forvejen kritisable, ressourcerne er knebne, lærer og pædagoger løber hurtigere end hurtig for at få enderne til at 
hænge sammen og give børnene en tålelig og harmonisk skoledag. 
 
Trivsel, nærvær og kvalitet, står yderligere på spil med dette forslag om besparelse, her burde I hvis investering ikke er muligt i det mindste 
opretholde den ordning der er på nuværende tidspunkt. 
 
 
LAER 10 
Nedlæggelse af klub og fritidstilbud. 
Alle børn og unge fortjener et fritidstilbud, et sted som er deres, at spare i de Fællesskabe de unge kan opnå ved at gå i klub er hovedrystende, hvor 
skal de gå hen og hvad vil vi opnå ?  
Under konsekvenser skrive I selv “ de unge som benytter sig af tilbud idag, vil skulle finde sig et nyt sted at være” 
Det syntes jeg siger alt, for mig er der en alarm klokke der ringe. 
Samtidigt vil man spare på gadeteams under. KUFU 5 og bede Cirkus kæphøj under KUFU 7 have et større indtag, uden at samtidig komme med 
yderligere ressourcer til at løse opgaverne. 
 
KOFU 5. 
Gadeteams lavet et utrolig stort forbyggende og opsøgende arbejde blandt de unge, der måske ikke ellers vil kunne nås, der er opnået en synlighed, 
en respekt og en dialog blandt de unge og de medarbejderen der laver gadeplansarbejde, det er et vigtigt arbejde i forhold til den gruppe unge der 
ikke benytter sig af klubtilbud, foreningsliv eller andet. 
Er der råd til at spare på dette område ? 
 
KOFU 18. 
Halvering af fællesskabspuljen.  
En pulje hvor en besparelser vil gå ud over de lokale fællesskaber, den lille klub eller forening,  
informationen om mulighederne for at søge har ikke været synderlige synlig og derfor ikke optimal. 
Det er i den pulje den lille lokale forening kan søge midler, uden at skulle et større fundraising program igennem.  
Frivilligheden i foreninger og klubber er store i forvejen, hvis også mulighederne for at søge midler til det lokale fællesskab bliver forringet, kan der 
risikeres at mange arrangementer og events som tilgode ser mange vil blive aflyst eller opgivet på forhånd. 
  
KUFU tvær 1. 
Nedlæggelse af fællesskaberne. 
Dette forslag vil på mange måder “dræbe” ideer, tanker og udvikling i lokalområderne. 
Fællesskaberne er sparringspartner, som ved hvor der kan søges midler, en hjælpende hånd, en formidler, et bindeled, de har et stort kendskab på 
områder som vil blive svært at erstatte ved at kontakte borger.dk eller andre sites. 
At nedlægge dem vil være en forringelse af frivilliges muligheder og pålægge dem yderligere timers arbejde. 
En klar forringelse for alle de frivillige kræfter som arbejder for fællesskab, hos en kommune der gerne ser at frivilligheden overtager og klare 
opgaver der før har været varetaget kommunen. 
 
VBAF 32. 
Øgning af færgetakster. 
 

Hanne Ringius   
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En merbetaling på overfarten vil svække bosætningen på Orø, skade erhvervslivet & turismen, udover det vil ældre, børn og unge efterlades med 
udgifter som hurtigt bliver uoverskuelig og vil isolerer dem yderligere end de allerede er ved at vores færge har så få afgange i aftentimerne. 
Orøboere har fri overfart og det er dejligt men det har skolekammeraten, veninden, familien til den ældre ikke. 
Børn og unge har ikke selv valgt at bo på Orø, det har deres forældre - skal kammeraten med hjem fra skole ? 
prøve at spille badminton på Orø, eller bruge nogle af de andre tilbud der er her ovre til børn, unge og ældre. 
De muligheder bliver til et fravalg når de forskellige grupper ser på priserne for en retur. 
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Bekymring for 
skoleområdet 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Indledning 
 
Vi føler os nødsaget til at knytte en kommentar til tidspunktet for høringen, det er på ingen måde i orden at sende høringsmaterialet ud dagen før 
skolernes vinterferie. 
 
Derudover har vi en stor bekymring for kvaliteten af vores skole fremadrettet. Flere besparelser øger risikoen for at tabe flere elever, både dem som 
har det svært i forvejen, men også velfungerende elever der ”tabes af syne” fordi lærer og pædagogers tid og overskud spares væk.  
 
Det resulterer desværre i en større økonomisk byrde fremadrettet og skubber til en ond spiral med flere besparelser i fremtiden, hvilket vi ikke kan 
være bekendt hverken økonomisk eller etisk. 
 
LAER 7 
At spare flere pædagogtimer væk, vil give store konsekvenser for alle børn. Børn med særlige behov vil eksluderes yderligere og de resterende børn 
vil stå tilbage med en følelse af ikke at blive set, hørt og undervist optimalt, da lærernes fokus vil ligge på børn med særlige behov.  
Det bliver mere brandslukning og mindre læring. Ydermere kan vi som skoler ikke være tro mod friheds-forsøget hvor netop pædagogerne 
understøtter især de kreative fag. 
VI er desuden enige i jeres bekymring om, at det kan blive vanskeligt at rekruttere og fastholde kompetente pædagoger på de mindre afdelinger. 
 
LAER 8 
Vi er bekymrede for om det fremadrettet vil være muligt at rekruttere dygtige ledende medarbejdere. 
 
LAER 10 
Vi synes det er ærgerligt at lukke noget der fungerer. Når en klub har succes med at få skolevægrende børn tilbage i skolen vil det spare os alle for 
en udgift, da der ellers kan være risiko for at nogle børn bliver visiteret til specialtilbud. 
 
LAER 11 samt LAER 13 og 14 (fra økonomiudvalget) 
Vi ønsker at der ved disse besparelser er fokus på, at skolerne kan understøttes optimalt i det daglige virke. 
 
LAER 12 
Der er i alt for mange år sparet på efteruddannelse. Vi står med en folkeskole hvor der er tiltagende brug for medarbejdere med kendskab til 
forskellige diagnoser hos børn, der af politiske ønsker skal inkluderes i almenskolen. At spare her vil koste dyrt på den lange bane. 
 
SIOU40-01 
Det er vigtigt at bevare den gode kontakt til de tokulturelle familier som indimellem har behov for ekstra hjælp, for at begå sig på lige fod med 
danske familier i folkeskolen. 
 
KOFU Tvær 1 (fra plan, bolig og lokaludvikling) 
Udover at svække lokaldemokratiet, vil nedlæggelse af fælles-skaberne også påvirke vores skoler. Vi har et godt samarbejde og bruger fælles-
skaberne til at skabe synergi mellem eleverne og lokalområdet til gavn for begge parter. 
 
Skolebestyrelsen for Stestrup, St. Merløse og Ugerløse Skole 

Hans Sonne Lund Skolebestyrelsen 
Stestrup, St. Merløse og 
Ugerløse Skole 

Udgifter vedr. større 
arbejder på gadelys og 
vejvedligehold afholdes 
på anlægsbudgettet 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Forslaget VBAF 34A bør gennemføres, da det er vigtigt at kommunen fastholder så mange midler som muligt til vedligeholdelsesopgaver på gadelys 
og vejvedligeholdelse, specielt set i lyset af denne vinter, som er rigtig hård ved vejene med skabelsen af mange huller og yderligere skader på den i 
forvejen dårlige vejbelægning mange steder. 
 
En udsættelse af vedligeholdelsesopgaver vil bare gøre forholdene endnu værre og gøre arbejdet dyrere jo længere der ventes. 

Henning Olsen   

Tilbagerulning af afsatte 
midler til lokaludvikling 
(budgetaftale 2022) 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

VBAF 223 bør tilbagerulles fuldt ud, da det ikke giver mening at starte nye initiativer, som kræver ansættelse af nye medarbejdere, samtidig med at 
der skal ske afskedigelser af andre medarbejdere i kommunen. 
 
De sparede midler ved tilbagerulning af VBAF 23, bør gå til at begrænse medarbejder reduktioneren i VBAF 14-15-16-17 og 18. Da disse enheder har 
stor betydning for udviklingen i samtlige lokalområder og ikke bare i specifikke områder. 

Henning Olsen   
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Orøkontorets 
høringssvar til KUFU 18, 
19/ KuFU Tvær 1 /VBAF 
32 

Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Orøkontorets høringssvar til Holbæk kommunes spareforslag. 
 
KUFU 18 - Sekretariat - halvering af Fællesskabspulje.  
Det vil være en fejl at halvere Fælleskabspuljen, idet puljen er et vigtigt værktøj, der hjælper projekter og støtter fællesskabet i lokalområderne.  
Puljen har iflg. Holbæk Kommune ikke været fuldt udnyttet siden 2018, hvilket måske skyldes, at det er forbundet med en exceptionel besværlig 
ansøgningsprocedure at søge penge i puljen, samt manglende information om muligheder for at søge i puljen. 
 
KUFU Tvær 1 - Nedlæggelse af Fælles-skaberne.  
Nedlæggelse af Fælles-skaber funktionen, vil gøre vejen til kommunen lang og meget besværlig. Kommunens organisation er total uigennemskuelig 
for almindelige borgere og det er helt uforståeligt, at et sådan forslag kan komme på tale. 
 
VBAF 32 - Øgning af færgetakster. 
Øgede færgetakster vil berøre alle fastboende, ansatte der kommer udefra, sommerhusejere, turister og besøgende der tager deres køretøj til og fra 
Orø.  
Det kan betyde at Orø færgen vil befordre langt færre turister i højsæsonen og spontant turismen over sæsonen vil blive påvirket. Færgen vil også 
kunne se frem til en nedgang i lokale bilisters brug af servicen.  
Det er vigtigt at Orø forbliver et tilvalg som turistmål og dermed sikrer et lokalt erhvervsliv og beskæftigelse.  

Hanne  Orøkontoret 

Nedskæring på Orø 
færgen  

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Vedrørende besparelser på årsværk på Orø færgen, ser jeg som et meget dårligt forslag, vi på øen er yderst afhæninge af at færgen er stabil i drift, 
at vi kan komme frem og tilbage inden for rimelighedens grænser, der er meget langt at cykle uden om, og gær at vi beboeres tid bliver taget fra os!  

Vibeke Vedel   

Høringssvar fra MED-
Organisationsservice 

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

MED-Organisationsservice har den 20-02-2023 drøftet forslaget til besparelser med økonomisk effekt for budget 2023-27, sådan som de er sendt i 
høring 09-02-2023. 
 
Organisationsservice har bidraget med et besparelsesforslag som omfatter bl.a. nedlæggelse af to stillinger. Som beskrevet under konsekvenser ved 
besparelsesforslag ORGS-3, så vil mindre udviklingskapacitet især kunne resultere i, at Organisationsservice i mindre grad vil kunne understøtte 
organisationen i digitalisering, effektive indkøb samt udvikling af organisation, arbejdsmiljø og kompetencer. Derudover vil vi påpege, at 
Organisationsservice samlet set ikke er vokset i antallet af medarbejdere, i takt med at flere medarbejdere er kommet til organisationen siden 2017 
og dermed er der også kommet flere serviceopgaver til, som Organisationsservice skal løse.  
 
Hvad angår besparelsesforslaget VBAF 14 (Reduktion af 2 årsværk (Mobilitet og Ejendomme)) er vi tvivlende om, hvad der er planen på længere sigt, 
da dette ikke fremgår af beskrivelsen af besparelsesforslaget. En reduktion med 2 årsværk vil som beskrevet, medføre længere sagsbehandlingstider 
og anvendelse af eksterne konsulenter. Forslaget tager imidlertid ikke stilling til, hvor meget hurtigere de tilbagevendende ressourcer skal arbejde 
og i hvor lang tid. Derudover savnes en cost-benefit analyse ift. brugen af konsulentydelser, dvs. en vurdering af, om ekstern konsulent bistand som 
værktøj kan betale sig eller ej ift. den forventede sagspukkel. Der ses således samlet at være betydelig usikkerhed om økonomien i forslaget. 
 
Hvad angår besparelsesforslaget VBAF 24, er vi bekymrede for, hvorledes ophør af kantinedrift på Jernbanevej og Kanalstræde vil påvirke 
arbejdsmiljøet, herunder mulighederne for at rekruttere og fastholde medarbejdere. Vi ser således ikke besparelsen som hensigtsmæssig ift. at gøre 
vores arbejdsplads attraktiv for nye medarbejdere, ligesom en kantinelukning peger i den forkerte retning i forhold til at sikre en arbejdsplads med 
social kapital, godt samarbejde og fælles viden på tværs af medarbejdergrupper. Desuden fremgår det ikke af besparelsesforslaget, hvad der som 
minimum tænkes stillet til rådighed for medarbejderne fremover, i form af f.eks. håndtering af kaffeautomater, service, bestik m.m. Endelig er vi 
tvivlende omkring den positive effekt for omkringliggende fødevarevirksomheder, som forslaget angiver. Det vil efter vores mening være 
uhensigtsmæssigt og tidskrævende for medarbejderne at skulle ud af huset og hente frokost, og flere vil formentligt prioritere spisning af madpakke 
ved tastaturet eller yderligere hjemmearbejde, hvilket vil samlet set påvirke samarbejde, videndeling og det sociale samvær på arbejdspladsen i 
negativ retning.  
 
Af besparelsesforslaget VBAF 28 ”Reduktion af kommunal bygningsmasse” fremgår en flytning af nuværende administrative arbejdspladser i 
stueetagen på det gamle rådhus til Jernbanevej og Kanalstræde, og udleje kontorlokalerne i stueetagen ud (ca. 250 m2). Vi kan ikke læse ud fra 
forslaget, hvor mange med-arbejdere det drejer sig om og hvor de præcist påtænkes at flytte til. Dvs. vi er i tvivl om konsekvenserne for 
eksisterende arbejdsmiljø, hvor justering af temperatur, fugtighed og støjgener i forvejen udfordrer. Endelig står det uklart, om der overhovedet er 
plads til de ekstra afdelinger på Kanalstræde og Jernbanevej.  
 
Hvad angår besparelsesforslaget VBAF 35 ”Reduktion af serviceniveau for vinduespolering på kommunale bygninger” er vi i tvivl om det realistiske i 
forslaget. Det gælder særligt den del af forslaget, der indebærer aldrig at vaske vinduer udvendigt. Besparelsesforslaget kan ligeledes have 

Jakub Christensen 
M. 

MED-
Organisationsservice 
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konsekvenser for arbejdsmiljøet samt rekruttering og fastholdelse af medarbejdere, da forslaget bidrager til at gøre Holbæk Kommune til en mindre 
attraktiv arbejdsplads udadtil. 
 
Endelig, hvad angår besparelsesforslaget SIOU-40-01 ”Reduktion i udbetalingen af tabt arbejdsfortjeneste SEL §42 og generel øget kontrolarbejde”.  
  Forslaget går på en investering i 2 projektmedarbejdere 30 timer ugentligt i et år - sidste halvår af 2023 og første halvår af 2024.  
  Det er efter vores opfattelse problematisk, at der ikke følges løbende op på disse sager. Det bør ske som en del af den daglige drift. Hvis ikke det 
sker, kan der opstå meget betydelige restancer til kommunen. I praksis foregår efterregulering ved at Lønafdelingen regulerer ”bruttobeløbet 
vedrørende tabt arbejdsfortjeneste i eIndkomst. Dette betyder, at kommunen får et tilbagebetalingskrav på borgeren, hvilket tillige betyder, at 
borgeren automatisk får udbetalt den skattemæssige værdi af kravet. Men det betyder ikke nødvendigvis, at borgeren bruger den tilbagebetalte 
skat som en del af afviklingen overfor kommunen. Hvis der ikke betales, ender restancen i Opkrævningsafdelingen, og da der kan være tale om 
betydelige beløb, må man forvente, at der kan opstå tab for kommunen. Jo længere tid der går med at få rettet disse sager op, jo større arbejde i 
Lønafdelingen, da tilbagereguleringen af for meget udbetalt tabt arbejdsfortjeneste er meget besværligt og skal ske måned for måned i eIndkomst 
via Løn-afdelingen. Og jo længere tid der går jo mere arbejde for Opkrævningsafdelingen og jo større risiko for tab. Den tidshorisont for 
genopretning, som forslaget lægger op til, synes derfor meget lang.   

Takster for fortovsleje Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Vejloven fastslår, at betalingen for råden over vejareal skal modsvare kommunens direkte og indirekte udgifter til administration af tilladelser til 
råden over vejareal. 
En forhøjelse af betalingen som led i en besparelsesrunde er derfor i modstrid med vejloven.  
Tilladelser til råden over vejareal er forvaltningsretlige afgørelser, som skal meddeles ansøgerne med klagevejledning.  
Hvis en sådan tilladelse bliver påklaget til Vejdirektoratet, vil betalingen med stor sandsynlighed blive hjemvist. 
Dette hindrer dog ikke en forhøjelse, hvis der forudgående foretages en beregning af de direkte og indirekte udgifter til administration, og denne 
beregning viser, at den hidtidige betaling har været lavere end resultatet af beregningen. 
'I så fald kan betalingen hæves til dette resultat 

Jan Lanxe 
Søndergaard 
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Fælles høringssvar fra 
medarbejderne i VBAF 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for 
Klima, Miljø og 
Natur, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Medarbejderne I Vækst og Bæredygtighed (VBAF) har valgt at gå sammen om et høringssvar om besparelserne. Det er afsendt af TR, AMR og 
medarbejderrepræsentanter i med-udvalget. Afdelingerne i VBAF har kommet med input ift. de konkrete besparelsesforslag. Derfor forholder 
høringssvaret sig også til mange af besparelsesforslagene i VBAF – det gør høringssvaret langt, men vi håber I vil prioritere at læse det hele.  
VBAF er ramt forholdsvis hårdt af besparelserne og den fordelingsnøgle der er politisk vedtaget. Måltallene for besparelserne i VBAF svarer til ca. 3,5 
% VBAFs økonomi, mens det de besparelserne for hele kommunen svarer til en reduktion på ca. 1,5 % af kommunens samlede økonomi. I 
besparelsesforslagene er der lagt op til flere afskedigelser i VBAF end vi oplevede i 2016 da 311 stillinger blev nedlagt i hele kommunen.  
Der er ingen nemme steder at finde besparelser – det bliver en meget svær øvelse at finde besparelser svarende til de opsatte måltal. Vi har også 
forståelse for at der kan være behov for besparelser i lyset af nogle store økonomiske udfordringer, og at der er behov for at kigge bredt, når der 
skal findes besparelser. 
Når det er sagt er medarbejderne selvsagt bekymrede for de besparelser der er sendt i høring. Det gælder særligt de besparelser der medfører at vi 
skal sige farvel til kollegaer. Vi syntes selvfølgelig man skal gøre alt der muligt for at undgå afskedigelser.  
Men medarbejderne er i lige så høj grad bekymrede for, hvad det gør ved organisationen og mulighederne for at løse vores kerneopgave. Vi oplever 
at der stilles større krav til organisationen og der er forventninger om en sammenhængende og ofte kompleks opgaveløsning. Samtidig er vi 
organisation, hvor der er indlejret at involvere borgere eller lokalområder, hvilket også kræver øgede ressourcer.  
Derfor ser vi det også som en politisk opgave at fjerne opgaver når der fjernes ressourcer. Samtidig skal det accepteres længere ventetid på 
afgørelser og henvendelse fra borgere. Desværre kan vi konstatere, at der i flere af beskrivelserne af afskedigelser ikke er peget på at der fjernes 
opgaver når der fjernes en medarbejder. Dermed ”smører man bare leverpostejen lidt tyndere ud” og beder medarbejder om at løbe hurtigere.  
Nedenfor er udarbejdet høringssvar til de konkrete besparelsesforslag af de enkelte medarbejdere/afdelinger. 
 
Høringssvar vedr. Plan og Erhverv, Vækst og Bæredygtighed 
Plan og erhverv er en af de afdelinger, der bliver relativt hårdt ramt af besparelserne. Afdelingen løfter opgaver der både er for borgere, 
virksomheder og politikere. Med de indstillede besparelsesforslag vurderes det, at der især vil ske en serviceforringelse på erhvervsområdet og en 
markant nedprioritering af sagsbehandling om miljøforhold og borgeres sundhed.  
Den svære bundne opgave med at finde besparelser i kommunen anerkendes og der ses positivt på at besparelsesforslagene også findes på de 
områder hvor der er afsatte midler, men som endnu ikke er implementeret, som det blandt andet forholder sig i forslag vedr. lokal udvikling (PBL, 
VBAF 23; tilbagerulning af afsatte midler til lokaludvikling (budgetaftale 2022)). Derudover at midler findes hvor der allerede i dag er vakante 
stillinger, som i planteamet, hvor der i øjeblikket er én vakant stilling. Selvom en besparelse af denne stilling vil betyde at der udarbejdes færre 
lokalplaner, så vurderes det i planteamet, at det for organisationen som helhed er bedre at spare på vakante stillinger end at opsige medarbejdere i 
andre teams i afdelingen.  
Der er udarbejdet konkrete høringssvar til følgende besparelsesforslag: 
KMN, VBAF 19 - Reduktion af 1 årsværk på virksomhedsområde (myndighedsopgaver) 
KMN, VBAF 37 - Bekæmpelse af måger og katte 
ØKU, VBAF 16 - Reduktion af 1 årsværk (erhvervsområdet) 
Høringssvar til besparelsesforslag KMN, VBAF 19 
Virksomhedsteamet behandler udelukkende opgaver med afsæt i miljøbeskyttelsesloven, og derfor er alle opgaver der løses med til at sikre miljøet 
og borgernes sundhed og sikre at virksomhederne drives i overensstemmelse med miljølovgivningen. 
Vi kan pege på én løsning, der betyder at besparelsen på 1 årsværk kan undgås. Samtidigt er der nogle bekymrende konsekvenser, såfremt 
besparelsen bliver vedtaget: 
• Løsningen findes på opkrævning af den kommunale del af administrationsgebyret på affaldsområdet 
Der ligger et ubrugt potentiale i at lade et årsværk til affaldsområdet være finansieret over affaldstaksterne. Administrationen er gebyrfinansieret, 
men i dag er det udelukkende Fors A/S’ andel af det administrative arbejde på affaldsområdet der opkræves hos borgerne. Kommunens opgaver 
svarer til 1 årsværk, og kommunen vil kunne opnå besparelsen uden afskedigelse ved at finansiere opgaven over affaldstaksterne, som andre 
kommuner. 
Det betyder at de ressourcer, som kommunen bruger til at administrere affaldsområdet i form af udarbejdelse af affaldsplaner, regulativer, 
samarbejdet med Fors A/S, anvisninger af affald, tilsynsager m.m., skal opkræves over borgernes affaldstakster. 
Dette har ikke fundet sted inden for de seneste år. Tidligere blev Holbæk Kommune tilført midler fra Fors A/S hvad der svarer til 1 årsværk.   
Virksomhedsteamet opfordrer til at ovenstående løsning iværksættes med henblik på at undgå en besparelse på 1 årsværk i virksomhedsteamet. 
Konsekvenser ved at vedtage besparelsen:  
• Der vil fremover ikke være tilstrækkelige ressourcer til at håndtere og behandle lovpligtige opgaver på miljøområdet 
• Miljøbeskyttelse og borgernes sundhed vil påvirkes i negativ retning 
Når borgere og virksomheder henvender sig til virksomhedsteamet, er det ikke henvendelser/klager vi kan ignorere eller undlade at behandle, da 
det er en opgave, som Holbæk Kommune er lovmæssigt forpligtet til at levere og ikke bare er en service vi yder.  
Det er henvendelser/klager om miljøforhold, som virksomhedsteamet SKAL vurdere, afgøre og holde tilsyn med, overholder de miljøkrav som er 

Medarbejderne i 
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lovbefalede.  
Virksomhedsteamets arbejdsområder er brede og omhandler flere aspekter indenfor miljøbeskyttelse, som f.eks.  miljøtilsyn på virksomheder, 
rottebekæmpelse, olietanke, affaldsområdet, røg- og støjklager, spildevandstilladelser og miljøgodkendelser til virksomheder. Det gør området 
ekstra sårbart, da medarbejderne i teamet således ikke arbejder med det samme område, men har hver deres specialviden. Ved at reducere et 
årsværk i virksomhedsteamet vil vi i fremtiden ikke kunne agere lige så hurtigt og effektivt på borgernes klager over miljøforhold, og der vil være en 
bekymring for at forholdene kan eskalere, eller sagen ikke kan behandles med den faglighed og kompetence vi gerne vil tilbyde borgerne. 
Høringssvar til besparelsesforslag KMN, VBAF 37 
Når kommunen vil spare på mågebekæmpelsen, vil der blive udklækket flere måger i Holbæk by og havneområdet og det vil afstedkomme øgede 
gener fra mågerne over for bosiddende borgere, besøgende på havneområdet, cafeer/restaurationer og ved offentlige lokationer. 
Mågerne skriger, de er aggressive i deres ynglesæson om sommeren og de sviner offentlige og private opholdsarealer til med deres ekskrementer. 
 
Holbæk by og havneområde opnår hvert år en reduktion i mågebestanden på ca. 400-500 ved at mågeæg bliver sprøjtet med paraffinolie, så 
mågeæggene ikke udklækkes. 
Denne reduktion opnås ved at kommunen koordinere en samlet indsats med private grundejere, hvor kommunen betaler for oliering af mågeæg på 
egne bygninger og private grundejere betaler for deres egne ejendomme. En del af disse grundejere, bl.a. Holbæk Hospital og Lokaltog har meldt ud, 
at de er med i dette samarbejde netop pga. kommunens eget engagement og indsatser på området. 
Hvis kommunen sparer 50.000 kr. på mågebekæmpelsen vil det betyde, at synergieffekten ved at private grundejeres deltagelse i mågebekæmpelse 
forsvinde og dermed vil mågebestanden i Holbæk øges over en årrække til gene for byens borgere og besøgende. 
Høringssvar til besparelsesforslag ØKU, VBAF 16 
Set i det store kommunale regnskab er erhvervsområdet en niche med et relativt lille budget, men effekten og signalet i, at en kommune prioriterer 
erhvervsområdet, skal ikke undervurderes. Og det er også derfor, at Kommunalbestyrelsen har nedsat udvalget: Udvalget for Beskæftigelse, 
Uddannelse og ERHVERV, hvilket er en politisk prioritering i forhold til forrige Kommunalbestyrelse. Udvalget har til ansvar at koordinere indsatser, 
der fremmer erhvervsmæssige forhold – og dels sikre kontakt til og samarbejde med andre om erhvervsmæssige forhold. I konstitueringsaftalen er 
det præciseret, at man i denne periode bl.a. skal sikre erhvervsvejledning og – servicen, som kommunen tilbyder, er den rigtige, og at 
erhvervspolitikken hele tiden forfølges og effektueres. Begge dele begrundet med fokus på at skabe ’En erhvervsvenlig kommune’.  Samtidig vedtog 
Kommunalbestyrelsen i november 2022, at erhvervspolitikken skal revideres, for at fastholde fokus på at udvikle erhvervsvenligheden - og sikre, at 
politikken rent faktisk adresserer de udfordringer det lokale erhvervsliv oplever nu.  
Der er med andre ord sat en høj og ambitiøs barre for det kommunale erhvervsområde, men vedtages forslaget med en reduktion af 1 årsværk, 
betyder det: 
1. Den kommunale erhvervsindsats reduceres dermed med 50%, da indsatsen nu råder over 2 årsværk. Det er en voldsom reduktion set i forhold til 
de ambitioner, som politisk er vedtaget med at gøre kommunen mere erhvervsvenlig.  
2. I og med den kommunale erhvervsindsats er 2 årsværk, er indsatsen med vel berådet omhu planlagt sådan, at der ikke er overlap mellem de to 
årsværk. De 2 årsværk dækkes af to forskellige profiler med forskellige kompetencer og funktioner: det ene årsværk er den udfarende funktion, som 
er i tæt dialog med lokale virksomheder (høj som lav, stor som lille), hvad enten det drejer sig om nuværende eller kommende konkrete projekter. 
Det andet årsværk er på den strategiske/politiske bane i forhold til betjening af udvalget, kommunalbestyrelsen, direktionen, KL og tværkommunale 
erhvervsmæssige samarbejder: hvor kan vi lægge Holbæk-spor ud, som tænker længere frem end den enkelte virksomhed gør? Der er to 
'selvstændige' årsværk, der arbejder med forskelligt sigte på den erhvervsmæssige bane, men som tilsammen udgør en solid base for at udvikle 
erhvervsområdet. 
3. De to årsværk fungerer også som sparringspartnere og medspillere på at få rullet erhvervets behov og potentialer ud til kollegaer med 
myndighedsopgaver, politikere og ledelsen i kommunen. Det er igen en ’delt’ indsats, hvor det ene årsværk har indsigt og viden fra det lokale 
erhvervsliv, mens det andet årsværk bidrager med strategisk bidrag til den politiske bane.  
Det er derfor vigtigt at pointere, at fordi organiseringen på erhvervsområdet er, at de to årsværk dækker hvert sit område under 'erhvervshatten', er 
muligheden for at sprede indsatsen lidt tyndere ud ikke reel. Der er fortsat brug for indsatsen på erhvervsområdet, for langt hovedparten af 
virksomhederne i kommunen drives af ejere, som bor i kommunen – og som skaber arbejdspladser til borgerne. Dermed bidrager erhvervslivet til at 
gøre kommunen attraktiv bosætningsmæssigt og er med til at skabe grundlag for velfærden for alle.  
 
Høringssvar vedr. Team Asset/ejendomsadministrationen, Vækst og Bæredygtighed 
Høringssvar til besparelsesforslag ØKU, VBAF 14 
Det er vigtigt for os i Team Asset, ejendomsadministrationen, at belyse vigtigheden af de mangeartede opgaver vi varetager. Det vil medføre stor 
forringelse i kvaliteten af vores arbejde, hvis besparelsesforslaget om reduktion af et årsværk i ejendomsadministrationen godkendes.  
I dag består teamet af 6 asset managers, som varetager den kommunale ejendomsportefølje, dvs. alle kommunens bygninger og arealer fordelt på 
alle kerneområder. Reduktion af en medarbejder, svarende til godt 17 % af teamet, vil helt grundlæggende betyde, at der er opgaver som bliver 
nedprioriteret eller som ikke længere kan varetages i vores team.   
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Som asset managers arbejder vi helhedsorienteret med de kommunale bygninger og arealer, bestående af børnehuse, skoler, plejecentre, 
biblioteker, sports- og idrætsanlæg, administrationsbygninger, grønne arealer, legepladser og parker m.v.  Vi er indgangen til det samlede overblik 
over kommunens ejendomme, og vi spiller en vigtig rolle i udarbejdelsen af de prognoser og analyser, der danner grundlag for en optimal 
arealudnyttelse. Vi har en bred kontaktflade med de forskellige brugere af ejendommene, både interne institutioner og tilbud samt foreninger og 
borgere. Dialogen med brugerne giver os indblik i ejendommenes brug og stand og er vores bedste kilde til at optimere og vedligeholde kommunens 
bygninger og arealer. Derudover har vi et tæt internt samarbejde med projektledere, den øvrige administration og de medarbejder der drifter 
kommunens ejendomme. Vi er dermed indgang for mange henvendelser af både større og mindre karakter, og et centralt knudepunkt for opgaver 
vedr. kommunens ejendomme – mange også af politisk interesse. 
De kerneopgaver der skal prioriteres imellem ved en reduktion af teamet, er beskrevet nedenfor.  
• Varetager ejerskabet af de kommunale bygninger og arealer: Vi arbejder målrettet med at sikre en bæredygtig arealudnyttelse med fokus på 
multifunktionelle ejendomme, der understøtter brugernes kerneopgaver, og udvikler og styrker lokalområderne. Vi har det generelle overblik over 
ejendommene ift. anvendelse, stand, kapacitet, ønsker og behov til forandringer m.v.  
• Kontraktstyring: Vi har den tætte dialog med brugerne af ejendommene og har ansvaret for indgåelse af aftaler vedrørende leje, benyttelse af 
kommunale lokaler og arealer, kolonihaver, forpagtning og lign.  
• Køb/salg af fast ejendom: Afklaring af afledte konsekvenser ved køb og salg. Forhandling og diverse undersøgelser. Koordinering med eksterne 
aktører og interne afdelinger i Holbæk Kommune ift. køb og salg af ejendomme. Håndtering af borgerhenvendelser vedr. køb af kommunale arealer.   
• Anlægs- og udviklingsprojekter: Teamet bidrager med viden ifm. udvikling af de kommunale ejendomme; herunder initierer dialog og samskabelse 
med brugere af de kommunale ejendomme, borgere og lokalområder samt skaber en bred forankring ved tidlig involvering af brugere, borgere og 
lokalområder.  
• Kommunale legepladser: Vi står får facilitering og prioritering af anlægspuljen til vedligeholdelse af kommunale legepladser i tæt samarbejde med 
den udførende part, afdeling for Drift og Vedligehold. Herudover har vi dialog med brugere fra skoler og børnehuse om ønsker og behov til 
legepladser. Vi udarbejder desuden den årlig rapport til politisk niveau vedr. vedligeholdelse af de kommunale legepladser.   
• Bindeled: Vi agerer kontaktperson og bindeled mellem kerneområder og Vækst og Bæredygtighed ift. diverse henvendelser vedrørende de 
kommunale ejendomme og arealer, herunder ønsker til forandringer og generelle spørgsmål.  
• Dagsordenspunkter: Vi har årligt mellem 40-50 politiske dagsordenspunkter vedr. de kommunale bygninger og arealer.  
• Spacemanagement (arealoptimering): Vi hjælper med at afsøge ledige lokaler, bygninger og arealer til foreninger, kommunale ansatte, flygtninge 
og brugere af kommunens faciliteter.   
• Arbejdstilsynet: Vi faciliterer afgørelser fra Arbejdstilsynet vedrørende de kommunale bygninger og arealer (fysisk arbejdsmiljø) fx påbud om 
indeklima.  
• Fælles-skaber: Teamet bidrager med 25% af en medarbejders tid som Fælles-skaber. 
• Entreprenørgarantier: Vi har overblik over de mange entreprenørgarantier på kommunens anlægsprojekter.  
• Diverse ad hoc-opgaver: Vi behandler bl.a. henvendelser fra politikere, borgere og kerneområder vedr. de kommunale bygninger og arealer. 
 
Vi håber at Kommunalbestyrelsen kan se vigtigheden i de opgaver vi udfører og at vi kan bevare den stærke teamorganisering, som vi har i dag.  
 
Høringssvar vedr. vejmyndighed, Vækst og Bæredygtighed 
Høringssvar til besparelsesforslag ØKU, VBAF 14 
Forslaget omhandler kort sagt om at afskedige 1 medarbejder fra Vejmyndigheden og 1 fra Ejendomsadministrationen. 
 
Som det er beskrevet i forslaget, vil en reduktion i Holbæk Kommunes Vejmyndighed betyde længere sagsbehandling. Dette er rigtigt, men 
indeholder dog ikke alle de reelle yderligere konsekvenser. 
Det skal derudover noteres at vejmyndigheden har været uden en direkte leder siden oktober, og der kan derfor sætte spørgsmålstegn ved, om 
dette forslag er gennemgået/vurderet af en der kender afdelingen. 
 
En kollega fra Vejmyndighed går på pension til sommer, som derved vil føre til færre ressourcer, denne afskedigelse er udover forslaget. Forslaget 
ligger op til at afskedige 1 medarbejder yderligere fra Vejmyndigheden. Det lyder ikke helt til at der er taget højde for dette. Der kan sås tvivl om 
hvorvidt den ”dobbelte afsked” overhovedet er gennemtænkt. 
 
Holbæk Kommune er endelig nået til et punkt, hvor vi både kan sagsbehandle borgerhenvendelser, men også planlægge trafikken for eksisterende 
trængsel m.m. men også planlægge for de fremtidige mulige konsekvenser for bl.a. den store byudvikling der kommer til kommunen. Dertil kommer 
også at vi er i gang med se på hvordan man får flere på cyklen end bilen, og derved hjælper på CO2 niveauet. 
 
Vejnettet i Holbæk Kommune halter meget bagud. Det gør det fordi der ikke har været tænkt trafik ind i det store ønske om at udvikle byerne. 
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Politikerne i Holbæk Kommune har desuden bedt om trængselsundersøgelser af Vejmyndigheden på flere indfaldsveje til Holbæk Kommune – Det er 
noget vi kan lave, fordi vi netop har ressourcerne til det nu. 
 
Det er tydeligt at trafik er vigtigt for politikerne, men særdeles også borgerne. På stort set alle borgermøder er trafik et stort emne og en stor 
bekymring for borgerne. Dette skyldes at ALLE borgere befinder sig i trafikken på en eller anden måde – Fodgængere, cyklister, køretøjer, offentlig 
transport… ALLE befinder jeg i trafikken. Vejmyndigheden deltager på stort set alle borgermøder om fremtidige kommuneplaner/lokalplaner m.m., 
og der er altid spørgsmål angående trafik. Hvis man ønsker at Holbæk Kommune skal være en kommune hvor borgere og virksomheder ønsker at 
flytte til, skal man sikre at trafikken kan følge med udviklingen. 
 
Hvis forslaget vælges, vil der være 1 af følgende valg der skal tages: 
 
1. Vejmyndigheden skal prioritere den daglige sagsbehandling for borgerne (overkørselstilladelser, beskæringssager, særlig råden over vejareal, 
Parkeringsservice, m.m.), og derved nedprioritere at forbedre trafiksikkerheden og den nuværende og fremtidige trafik (vejprojekter for fremtidige 
lokalplaner, trængselsplet analyser, trafiksikkerhedsplaner, m.m.) 
- Umiddelbart godt for den enkelte borger der har et mindre afgrænset trafikalt problem, dårligt for dem der færdes i trafikken på en eller anden 
måde, og har brug for fremkommelighed, tryghed og sikkerhed i trafikken. 
2. Vejmyndigheden skal prioritere at forbedre trafiksikkerheden og den nuværende og fremtidige trafik (vejprojekter for fremtidige lokalplaner, 
trængselsplet analyser, trafiksikkerhedsplaner, m.m.), og derved nedprioritere den daglige sagsbehandling for borgerne (overkørselstilladelser, 
beskæringssager, særlig råden over vejareal rådgivning om parkering, m.m.) 
- Godt for dem der færdes i trafikken på en eller anden måde, og har brug for fremkommelighed, tryghed og sikkerhed i trafikken, dårligt for den 
enkelte borger der har et trafikalt problem der skal håndteres her og nu. 
 
Kommunerne står for 51% af omkostningerne ved uheld med personskade (1) – Dette inkluderer udgifter til genoptræning, indkomstoverførsler, 
omkostninger til sygehus, omkostning til pleje m.m. 
Et eksempel fra Jylland viser at et uheld med personskade har estimerede omkostninger på godt 800.000kr (2) som hænger på kommunen. 
 
Hvis man ønsker at sænke omkostninger ved trafikuheld, som gælder mange andre afdelinger i kommunen, er man nødt til at forebygge uheld. Ikke 
bare spare og håbe. 
 
Dertil beskriver forslaget at der ved travlhed kan være nogle administrative konsekvenser i form af eksterne konsulenter – Jeg kan love jer travlhed 
ved afsked af 2 medarbejdere, og kan derfor forsikre om at der skal findes yderligere økonomiske midler frem til de eksterne konsulenter. 
 
En yderligere konsekvens beskrevet i forslaget er ”central håndtering af vejjuridiske spørgsmål”. Første problem med dette er at den retter sig 
direkte til juristen i Vejmyndigheden, og der blev fremlagt at forslagene ikke var møntet på nogen. Næste problem er hvor meget Vejmyndighedens 
juriske arbejde hjælper mere end kun de omkringliggende afdelinger – Anlæg, Byggesag, Plan, Drift, Asset Management, m.fl. benytter sig af den 
vejjuridiske kompetence fra Vejmyndigheden. 
Hvis konsekvensen bliver at Vejmyndigheden skal trække på jurakompetencer centralt, vurderes det at det vil skabe markant forlængelse af 
sagsgangen som resulterer i øgede ressource omkostninger og forringet servicekvalitet for borgerne, samt de nævnte afdelingen ikke kan benytte 
denne kompetence. Dertil forventes sekretariatet at nedskærer antallet af jurister, og derved forringe ovenstående problematik yderligere. 
Generelt er der det strukturelle problem at der de seneste mange år næsten udelukkende er produceret private fælles veje i kommunen, hvilket 
giver uændret arbejde for driftsafdelingen men ikke for vej og trafik afd., idet vi er vejmyndighed for både kommunale veje og for private fælles 
veje. Idet grundejerforeningerne ofte ledes af alm. borgere uden særlig vejteknisk uddannelse belastes Vej og Trafik af mange sager, spørgsmål og 
vejledning til disse privatvejsområder, hvilket taler imod besparelser på antal ansatte i denne afdeling.   
 
 
(1) Offentlige udgifter ved trafikulykker, COWI A/S, Trafikdage 2013 
(2) Så meget koster et trafikoffer, Jyllands Posten, 2018 
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Økonomiudvalget, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Høringssvar fra Holbæk Erhvervsforum vedrørende Holbæk Kommunes besparelseskatalog med økonomisk effekt for budget 2023-27 af 9. februar 
2023 
 
Hermed fremsendes Holbæk Erhvervsforums og Byforums input til kommunalbestyrelsens drøftelser af besparelseskataloget, som det er fremlagt 
på Holbæk Kommunes hjemmeside d. 9. februar 2023. 
Indledende kommentarer 
Helt overordnet gælder det, at HEF/BYF har forståelse for, at der er et generelt behov for væsentlige besparelser i kommunens budget. Som 
repræsentant for det lokale erhvervsliv er vi ligeledes indforståede med, at en række af de nødvendige besparelser må finde sted for de aktiviteter 
der knytter sig til erhvervsfremme og erhvervsservice.  
Det er dog vores opfattelse, at der i besparelseskataloget er lagt op til at netop erhvervsservicen og erhvervsfremmearbejdet kan komme til at bære 
en uforholdsmæssig stor del af byrden, når spareforslagene lægges ved siden af hinanden på tværs af udvalg. Det har eksempelvis betydning for 
handlen i byens butikker, hvis forslag VBAF 12 om lukning af Isrosen gennemføres under udvalget for Plan, Bolig og Lokal udvikling. Det har også 
direkte betydning for erhvervslivet, hvis spareforslag VBAF 16 ’Reduktion af 1 årsværk (Erhvervsområdet)’ vedtages for økonomiudvalget eller hvis 
VBAF 2 ’Tilbagerulning af midler til udvikling af handelslivet i Tølløse, Svinninge, Jyderup mv’ under Beskæftigelses-, Uddannelses- og 
Erhvervsudvalget vedtages. 
Med andre ord er der fremlagt en meget lang række besparelsesforslag der på tværs af udvalg både direkte og indirekte vil have en negativ effekt på 
erhvervslivet, hvis de vedtages.   
Kommunal erhvervsfremme er en investering i fremtidig vækst! 
Erhvervsforum hjælper nystartede virksomheder og iværksættere i gang med egen virksomhed, vi hjælper eksisterende virksomheder til vækst, 
udvikling og effektivisering, vi hjælper med at hjemsøge puljemidler fra de mange puljer der administreres af eksempelvis Erhvervshusene, 
Industriens Fond, LAG og flere andre. Vi skaber netværk blandt kommunens virksomheder på tværs af hele geografien, vi arbejder for forbedrede 
rammevilkår, flere lokale uddannelser, bedre infrastruktur i Nordvestsjælland og er generelt aktive i alle tænkelige samarbejder om udvikling og 
vækst i vores område. Alt sammen på vegne af og til gavn for det lokale erhvervsliv. I regi af Byforum skaber vi oplevelser i bymidten, varetager 
juleudsmykningen, bidrager til renligholdelse, afholder ferieaktiviteter og sikrer at der generelt er en levende og attraktiv bymidte i Holbæk By. 
Holbæk Erhvervsforum har lagt en ambitiøs strategi for udviklingen af det lokale erhvervsliv, herunder Holbæk Bys bymidte. Den strategi er bygget 
på et væsentligt øget aktivitetsniveau og ikke mindst på en styrkelse af aktiviteterne omkring bymidten. Holbæk kommune er i forvejen inde i en 
meget positiv udvikling. Vi har befolkningstilvækst. Folk har fået øje på vores hjørne af Nordvestsjælland, besluttet sig for at de kan lide hvad de ser 
og har valgt at flytte hertil. Vi blev ca. 1000 flere i 2021-22 og vi må forvente at væksten er endnu større i 2022-23. 
Når vi mennesker står i en flyttesituation og skal beslutte hvor vi vil bo den næste lange periode af vores liv,er der især fire ting der spiller en særligt 
stor rolle. 
• Tilstedeværelsen af gode daginstitutionstilbud og skoletilbud (Det er nemlig i alderen 28-35, småbørnsfamiliens typiske alder, at danskerne langt 
hyppigst flytter) 
• Tilstedeværelsen af en passende bolig (Det har vi i Holbæk, men det har de også i Slagelse, Næstved, Ringsted og alle mulige andre steder, så den 
betyder mindre for det endelige valg) 
• Tilstedeværelsen af jobmuligheder (En vigtig faktor som kræver et mangfoldigt og varieret erhvervsliv i vækst) 
• Tilstedeværelsen af alt det der handler om oplevelser; en levende bymidte, kultur-, turisme- og oplevelsesindustrien. 
Især på det sidste punkt har Holbæk Kommune en styrkeposition i forhold til mange af de andre områder vi kan sammenligne os med og som vi er i 
konkurrence med. Foreningerne, det offentlige og det frivillige spiller en kæmpe rolle i denne sammenhæng, men rigtig mange af de tilbud som man 
søger ’Efter klokken 16:00” – altså når fritiden skal bruges til at udfolde sig – er organiseret omkring et CVR-nr. og er derfor omfattet af Holbæk 
Erhvervsforums aktiviteter, virke og tilbud. 
Netop tilflytningen og befolkningstilvæksten vil med stor sandsynlighed være vækstdriveren for vores område mange år ud i fremtiden. Vi ved for 
eksempel, at et boligkøb fører ca. 225.000kr. i renovering og nyinvestering med sig. Der er altså en klar sammenhæng fra ”alt det efter klokken 
16:00” over tilflytning til aktivitet, vækst og arbejdspladser i vores områdes mange håndværks- og teknikvirksomheder. 
Og her spiller Holbæk Erhvervsforum og Byforum en helt central rolle for at Holbæk står stærkere end mange sammenlignelige områder. Lige nu kan 
borgerne i Holbæk Kommune få dækket deres indkøbsbehov lokalt her i Holbæk, både i supermarkeder og små specialbutikker. Men de kan også 
besøge hyggelige caféer/restauranter og modtage ydelser fra et stort udvalg af andre serviceerhverv i over 200 forskellige virksomheder midt i 
Holbæk bymidte. Det er unikt og det skal vi hold fast i. 
Vi har faktisk skabt noget her i Holbæk, som andre byer misunder os og kommer hertil for at opleve; en bymidte, der oser af liv. Det må vi ikke 
ødelægge. Når der over en bred kam lægges op til så kraftige besparelser der på mange forskellige måder vil have negative effekter på det lokale 
erhvervsliv, er der risiko for at sætte den motor i stå, som skal drive en stor del af Holbæk Kommunes fremtidige vækst. 
Specifikke besparelsesforslag 
HEF/BYF har spillet ud med en ambitiøs strategi for at understøtte området stærke position, udbygge den yderligere og samtidig ruste vores lokale 
virksomheder endnu bedre til fremtidig vækst. Gennemførelsen af den strategi og opnåelsen af de positive effekter det vil have er helt og aldeles 

Jens Lerager Holbæk Erhvervsforum 
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afhængigt af, at vi ikke pludselig ser ind i et voldsomt reduceret økonomisk grundlag for Holbæk Erhvervsforum.  
Det er med andre ord essentielt for HEF/BYFs fremtidige arbejde, at besparelsesforslaget VBAF 21 ’Nedskalering af Ny Kontrakt med Holbæk 
Erhvervsforum’ ikke vedtages.  
I HEF/BYF vurderer vi umiddelbart, at vi med forsigtig budgetlægning, effektiviseringstiltag og gennem en fornuftig og omhyggelig tilrettelæggelse af 
vores aktiviteter, vil være i stand til at gennemføre væsentlige dele af vækstscenariet i den ny strategi, på baggrund af vores nuværende 
eksisterende budget.  
Omvendt opfatter vi det som umuligt at opnå såfremt der foretages en væsentlig reduktion i den nuværende kontraktsbetaling. Vi vil med andre ord 
på det kraftigste anbefale ikke at vedtage besparelsesforslag VBAF 21, da det vil have invaliderende effekt på vores evne til at drive den lokale 
erhvervsfremme og erhvervsservice, endsige understøtte det vækstscenarie som vi ser ind i og som vi har lagt til grund for vores strategiarbejde. 
Det er besluttet ikke at igangsætte en ”køb-lokalt” kampagne til 200.000 kr., og forsat at opkræve fortovsleje til 750.000 kr. Det vil sige, disse 
udgifter er taget til indtægt allerede i 2023 og i besparelseskataloget nr. VBAF 11 ’Øgning af takst for fortovsleje og øvrig råden over vejareal’ er der 
lagt op til en yderligere stigning på 15%. Det er udgifter der direkte påløber de enkelte virksomheder.  
HEF/BYF er desuden særligt bekymrede for besparelsesforslaget VBAF 33 - Indførsel af p-afgifter. Det vil have meget negative konsekvenser at 
indføre. Der er eksempler fra byer, der har indført betalingsparkering, som har mistet omsætning, da betalingsparkering udgør et stort 
irritationsmoment for mange kunder. Det er vores klare vurdering at indtægten fra betalingsparkering langt fra står mål med det følgende 
omsætningstab i byens handelsliv. 
Endelig vil vi gerne rette opmærksomheden mod spareforslag VBAF 2 ’Tilbagerulning af midler til udvikling af handelslivet i Tølløse, Svinninge, 
Jyderup mv.’ Det er vores indtryk, at disse relativt beskedne midler rækker langt i understøttelsen af erhvervsfremmende aktiviteter i de mindre 
byer, ikke mindst fordi de ofte ’geares’ med væsentlige frivillige kræfter. 
Om Holbæk Erhvervsforum og Byforum 
HEF/BYF er en medlemsbaseret forening for det lokale erhvervsliv. Der er ca. 650 virksomheder fra Holbæk der har valgt at være medlem hos os. 
Medlemsvirksomhederne tegner sig tilsammen for mere end 8000 private arbejdspladser. 
Foreningen indhenter ca. 3,5 mio. kr i kontingentindbetalinger samt enkelte indtægtsgivende aktiviteter og modtager ca. 4 mio.kr. årligt på en 
servicekontakt med Holbæk Kommune.  
Vi er stolte af at 650 lokale virksomheder på tværs af branche, fag og størrelse og i usikre økonomiske tider, aktivt vælger at betale et ikke 
ubetydeligt beløb for at være medlemmer i vores forening. Vi ser det som klart bevis for at vi skaber værdi. Serviceaftalen med Holbæk Kommune 
og kontraktsbetalingen herfor, er en forudsætning for at vi fortsat kan løfte disse opgaver og skabe den værdi for hele erhvervslivet og for 
kommunens borgere. EN vedtagelse af VBAF 21 vil risikere at sætte en væsentlig motor for den fremtidige vækst i hele Holbæk Kommune i stå. 
 
 
 
 
Kommentarer til processen 
Det samlede besparelseskatalog er omfangsrigt og med en meget kort høringsfrist har vi valgt primært at forholde os til de forslag der har direkte 
indflydelse på erhvervsfremmearbejdet i Holbæk Kommune. Der er som nævnt en bred vifte af forslag der direkte eller indirekte har indvirkning på 
rammevilkårene for at drive virksomhed i Holbæk Kommune. Det har ikke været muligt, tidsfristen taget i betragtning, at forholde os til alle forslag. 
Vi vil gerne opfordre til fremover at sikre længere svarfrister. 
Fra Holbæk Erhvervsforums side er vi overraskede og uforstående over for, at der stort set samtidig som der skal indledes kontraktsforhandlinger 
mellem Holbæk Kommune og Holbæk Erhvervsforum, fremlægges et besparelsesforslag som VBAF 21. Vi ville have forventet at et eventuelt ønske 
om at justere kommunens engagement i erhvervslivet gennem Holbæk Erhvervsforum, var fremkommet som en del af de nært forestående 
kontraktsforhandlinger i stedet. 

Nr. KUFU Tvær 1: 
Nedlæggelse af Fælles-
skaberne 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

En nedlæggelse af Fælles-skaberne vil ikke bare medføre en svækkelse af samarbejdet mellem lokalområderne og kommunen, men også en 
svækkelse af det interne tværgående samarbejde og koordineringen mellem kerneområderne, hvor Fælles-skaberne spiller en central rolle.  

Jesper H. Nielsen MED-udvalget i KUFU-
Kultur- og 
Fritidssekretariatet 

Nr. VBAF 28: Reduktion 
af kommunal 
bygningsmasse 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Under dette spareforslag lægges der bl.a. op til, at PostNord bygningen overgår til tomgangsdrift. Kultur- og Fritidssekretariatet har sammen med 
VBAF genhuset en række foreninger og aftenskoler i PostNord bygningen, fordi disse foreninger/aftenskoler ikke længere kunne være i lokaler på 
Dragebakken, Kasernen og Holbæk Hus. Aftenskolerne alene har hold i PostNord bygningen svarende til over 100 timer om ugen. Det fremgår af 
spareforslaget, at der ikke er ledig kapacitet i Holbæk by til genhusning, hvorfor spareforslaget vil indebære, øget kørsel ud af lokalområdet. Såfremt 
besparelsesforslaget om PostNord bygningen gennemføres og de omtalte foreninger/aftenskoler tilbydes genhusning i lokaler uden for Holbæk by, 
er det Kultur- og Fritidssekretariatets opfattelse, at en stor del af foreningerne/aftenskolerne ikke vil kunne opretholde deres aktiviteter og  
foreningerne/aftenskolerne vil næppe have økonomi til selv at leje lokaler i Holbæk by. 
 
Endvidere: 

Jesper H. Nielsen MED-udvalget i KUFU-
Kultur- og 
Fritidssekretariatet 
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I samme spareforslag peges der på at flytte administrationen i stueetagen på det gl. rådhus til enten Jernbanevej eller Kanalstræde. Dette vil i givet 
fald omfatte Kultur- og Fritidssekretariatet og vil betyde, at mulighederne for møder med foreninger kan blive forringet. Endvidere er det en naturlig 
del af Kultur- og Fritidssekretariatets arbejde, at der holdes mange interne arbejdsmøder af kortere og længere varighed i løbet af arbejdsdagen. Det 
vil derfor være et behov for brug af mødelokaler, både til foreningsmøder og interne møder. Vores indtryk er, at mødelokalerne på Jernbanevej og 
Kanalstræde har en høj benyttelse allerede og med en flytning fra det gl. rådhus vil der blive øget pres på mødelokaler på Jernbanevej eller 
Kanalstræde. 

Nr VBAF 24: Ophør af 
kantinedrift på 
Jernbanevej og 
Kanalstræde 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

MED-udvalget i Kultur og Fritidssekretariatet peger på, at en nedlægning af kantinedriften vil medføre, at det bliver mere tidskrævende at bestille 
mødeforplejning og der kan også vise sig at blive dyrere. Desuden udtrykkes der bekymring for, at nogen vil kunne opfatte Holbæk Kommune som 
en mindre attraktiv arbejdsplads, hvis der ikke er kantinedrift 

Jesper H. Nielsen MED-udvalget i KUFU-
Kultur- og 
Fritidssekretariatet 

VBAF28 - Reduktion af 
kommunal 
bygningsmasse 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Holbæk MMA - Kampsport Center er blevet bekendt med jeres høringssvar i forbindelse med jeres udvalg for plan, bolig og lokal udvikling. I den 
forbindelse fremsender vi et høringssvar indenfor den gældende svarfrist! 
 
Holbæk MMA - Kampsport Center, har fået stillet træningslokaler til rådighed af Kultur og fritid i den gamle stadionhal Borgmestergårdsvej i 
perioden 2023 og kan forstå at denne hal skal rives ned, da der skal bygges nye lejligheder. Holbæk MMA & Kampsport Center har eksisteret i 2 år 
og har i dag 125 aktive medlemmer, som netop henvender sig til de unge i alders gruppen 15 - 29 år. Holbæk MMA har også indgået et samarbejde 
med www.stoop.nu, som giver børn og unge en pause for dagligdagens mobning, og samarbejder med "mod til uddannelse" Holbæk kommunen 
hvor vi stiller GRATIS medlemskab til rådighed. Holbæk MMA & Kampsport Center vil gerne spørge udvalget om en sådan vigtig frivillig klub, som 
hver dag tager et socialt ansvar i kommunen, skal lukke grundet besparelser på jeres boligmasse i kommunen. Holbæk kommune vil rigtig gerne 
tiltrække børne familier, og samtidige laver i besparelser på de fritidsaktiviteter der har til huse i jeres lokaler. Hvordan vil udvalget forholde sig til 
ovenstående, da vores klub ellers må lukkes ned ved udgange af 2023. 
 
Jeg stiller gerne op, til dialog og vil samtidige gerne række hånden ud, til at vi sammen kunne finde en løsning, der er til gavn for alle Holbæk borger - 
Dette skal være en kommune, der tænker at på at styrke foreningslivet, men det kræver at man har lokaler at være i - Til jeres information træner vi 
man, tirs, ons, tors, fre, samt lørdag. 
 
Ser frem til at hører fra jer! 
 
Hilsen 
Claus Heine 
2269 9054 

Claus Heine Holbæk MMA & 
Kampsport Center 

Reduktion af 
serviceniveau for 
vinterkørsel på klasse 3  

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Hvis serviceniveauet skal reduceres for vinterklasse 3, vil det blive reduceret til vinterklasse 4 – der kun sneryddes ved større snemængder - jf. det 
landsdækkende paradigme for serviceniveau for vintertjeneste. 
Vinterklasse 3 veje er veje med skoler, bindeled imellem skole-stier, institutioner, parkeringspladser, industri, og landmænd med dyrebesætninger. 
Derfor kan en reduktion af serviceniveauet have store konsekvenser for de berørte. Hertil må forventes øgende sociale udgifter til borgere der 
kommer galt afsted i glatføreulykker indenfor samtlige trafikantgrupper. 
Faktisk ville det give en besparelse at gå den modsatte vej, at øge serviceniveauet for vinterklasse 3, da det giver en mere effektiv vintertjeneste end 
det nuværende serviceniveau. 
Ved det nuværende serviceniveau, må der kun kaldes ud på vinterbekæmpelse på hverdage imellem kl. 07 og 18. 
Dette betyder at langt de fleste udkald på klasse 3 bliver fordyret ved ikke at kunne udføres i umiddelbar forlængelse af udkald på klasse 2 veje der 
har et andet tidsrum for serviceniveau.  
Det er samme materiel der udfører opgaverne, og hvis tidsrummet for serviceniveauet for vinterklasse 3 ændres, så det er svarende til tidsrummet 
for klasse 2, vil det betyde at der kan køres i umiddelbar forlængelse af vinterklasse 2, og derved opnås en væsentlig effektivisering på ca. 25-33% på 
timeforbruget. 
Ud over at mit modforslag giver en direkte effektivisering af vintertjenesten, giver det også en langt større trafiksikkerhed for kommunens 
trafikanter. Altså mere for mindre. 
Derfor kan jeg ikke anbefale det stillede forslag til reduktion af serviceniveau. 

Kim Drejer   
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Dele af 
vintervedligeholdelsen 
hjemtages (fra  
eff.katalog B2024) 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Forslaget må bero på manglende indsigt i området vedr. vintertjeneste. Administrationen lavede tilbage i 2019 modellering af flere scenarier for 
vintertjenesten og dennes økonomi. Det blev vist at den tidligere model, hvor kommunens driftsafdeling selv kørte salt-ruterne med mindre 
køretøjer, var meget ineffektiv, og at man ved at indkøbe nye moderne saltspredere og udliciterer opgaven, kunne spare 1.6 mio. kr. ved en normal 
vinter og 600.000,- kr. ved en minimal vinter svarende til 2017. Beregninger har siden vist sig at holde stik. 
Hertil kommer at de store moderne saltspredere, kan klare opgaven hurtigere og med en langt bedre kvalitet og dertil følgende trafiksikkerhed. 
Med baggrund i ovenstående synes forslaget at gå imod al sund fornuft. 
I stedet bør der investeres i nye traktorer med dobbelt klippearm til rabatklipning, eller udliciterer området, da det nuværende materiel 
tilsyneladende er i så ringe stand og omfang, at medarbejderne kører langt ind i den våde sæson.  
Når rabatterne er bløde er hastigheden hvormed rabatterne kan klippes mere end halveret, og således øges prisen på opgaven væsentligt. 

Kim Drejer   

Høringssvar fra Orø 
Lokalforum 

Udvalget for Ældre 
og Sundhed, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Orø Lokalforum har følgende indsigelser til Holbæk kommunes spareforslag: KUFU 17, KUFU 18, KUFU 19, KUFU Tvær 1, VBAF 9, VBAF 26, VBAF 32, 
VBAF 36, AHLI 6-B1 
 
KUFU 17 - Sekretariat - Reducere sats for medlemstilskud 
Børneinstitution, skole, læge, lokal købmand, børne og ungdomstilbud samt et rigt foreningsliv er hjørnestenene i et levende lokalsamfund, og her 
er børne- og ungdomsforeninger et uundværligt aktiv. 
 
Nedsat medlemstilskud for folkeoplysende foreningers medlemmer under 25 år, kan få negativ effekt, da det må forventes, at det reducerede 
kommunale medlemstilskud (ca. 30%) vil ende som en merudgift til medlemmerne. Forældre med begrænset økonomi vil være nødsaget til at 
fravælge denne type aktiviteter for deres børn og unge. 
 
Effekten vil være færre medlemmer og mindre økonomi i børne- og ungdomsforeningerne, og kunne true deres eksistens. For lokalområder med 
fokus på tilflytning, kan dette have langsigtede negative konsekvenser. 
 
KUFU 18 - Sekretariat - halvering af Fællesskabspulje 
Det vil være en fejl at halvere Fælleskabspuljen. Puljen er et vigtigt værktøj, der hjælper projekter, og støtter fællesskabet lokalområderne. At puljen 
ikke har været fuldt udnyttet siden 2018, skyldes- efter vores overbevisning- i høj grad manglende information om Fælleskabspuljens eksistens og 
muligheder. 
 
At Frivillig Fredag nu også en del af Fællesskabspuljen er en administrativ disposition, der ikke bør have indflydelse på Fællesskabspuljens størrelse 
og fælleskabende aktiviteter. 
 
Vi opfordrer til at Fælleskabspuljen IKKE reduceres, og at Holbæk Kommune fremadrettet bruger mere energi på at promovere dens eksistens og 
muligheder. 
 
KUFU 19 - Sekretariat - nedlæggelse af Lokalområdernes udviklingspulje 
At nedlægge muligheden for kommunal medfinansiering, vil have en mærkbar negativ effekt på livet og udviklingen i de mindre samfund uden for 
Holbæk by, der kæmper med affolkning. Ansøgninger til fonde m.fl. står meget stærkere med kommunal medfinansiering, og sikrer et aktivt 
lokalområde, med en sund udvikling og et bredt fællesskab, som er attraktivt for tilflyttere. 
 
Et aktivt fællesskab er et vigtigt parameter, når familier vælger at flytte til et mindre samfund, det ved vi af erfaring på Orø - Her er Lokalområdernes 
udviklingspulje en vigtig medspiller. 
 
At støtte op om udviklingen i lokalområderne er en af de bedste investeringer Holbæk Kommune kan gøre, og har gjort de senere år. Nedlæggelse af 
puljen vil bremse udviklingen i de mindre samfund, og skabe uoprettelig skade. 
 
KUFU Tvær 1 - Nedlæggelse af Fælles-skaberne 
Vores fælles-skabere er brobyggere mellem kommunen og dets borgere, og at man fra kommunal side kan foreslå et tiltag der har den modsatte 
effekt, er svært at forstå!  
 
En kommune kan ikke fungere uden en høj grad af frivillighed i lokalområderne, og langt de færreste frivillige tiltag kan gennemføres uden en eller 
anden form for kontakt med kommunen. Nedlæggelse af Fælles-skaber funktionen, vil gøre vejen til kommunen længere og mere besværlig. 
 
Som lokalfora har vi ofte benyttet vores fælles-skaber som indgangsvinkel og vidensperson vedrørende kommunens procedurer, og hvem vi skal 

Simon Drost Orø Lokalforum 
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kontakte i en given situation. Uden dette mellemled vil I som kommune, og vi som lokalt engagerede få svære præmisser i vores fremtidige 
samarbejde. 
 
Vi er fuldkommen enig med administrationen, som bemærker ”…nedlæggelse af modellen vil medføre en markant svækkelse af samarbejdet 
mellem lokalområder og kommunen samt for den tværgående koordinerende kraft mellem aktørerne lokalområderne imellem.” 
 
 
VBAF 9 - Reduktion af 0,66 årsværk (Orø-færgen) 
Færgefarten Orø-Holbæk har de senere år stået i den heldige situation, at der har været et meget lavt sygefravær blandt mandskabet, hvilket har 
kunnet tillade en snæver bemanding i forhold til ”normale” arbejdspladser. 
 
At driften sjældent har været påvirket af sygefravær, skyldes ene og alene ovenstående, men sygdom er ingen herrer over, og der skal meget lidt til, 
før reduktionen af 0,66 årsværk vil få konsekvenser på en færge, der i forvejen er meget tyndt bemandet i forhold til søfartslovens hviletidsregler. 
 
Hvis Holbæk Kommune vælger at gennemføre denne besparelse, må vi forlange, at kommunen i samme åndedræt er klar til at påtage sig 
merudgifterne til overtidsbetaling og afløser i vagter i tilfælde af ferie eller sygefravær, således at befordring af fastboende, gæster, turister og 
beredskabet ikke bliver påvirket. 
 
”Det er et kommunalt ansvar at sikre færgebetjeningen til danske øer. Indenrigs- og Boligministeriet yder årligt tilskud til de kommuner, der har 
dette særlige ansvar.” 
 
VBAF 26 - Ændring af brændselstype til færge 
Det er stik imod alle hidtidige kommunale planer om grøn omstilling. Besparelsen på kr. 185.000, vil med stor sandsynlighed bliver opbrugt hurtigt, 
da udgifterne ved øget vedligehold og olieskift kan ende med at koste det samme eller mere. 
 
Det er korrekt at CO2 udledningen er den samme, men partikeludledningen er langt større med MGO end GTL. Siden starten af 2020 har 
Teknologisk Institut undersøgt GTL brændstoffets større miljøvenlighed - måske et godt sted at starte inden denne beslutning bliver taget. 
 
Orø Færgen har brugt GTL brændstof siden 2021, (ca.) og der mangler stadig at blive lavet en sammenligning med færgens tidligere brug af mere 
forurenende brændstof. En sammenligning hvor forskellen i vedligehold, motorernes levetid m.m. indgår. 
 
Passagergener med øget sod og nedfald på køretøjer er også en bekymring. 
 
VBAF 32 - Øgning af færgetakster 
Øgede færgetakster vil berøre alle fastboende, ansatte der kommer ud fra, sommerhusejere, turister og besøgende der tager sit køretøj til og fra 
Orø,  
 
Prisstigninger på ikke livsessentielle ydelser har altid en konsekvens! 
 
På den korte bane kan det betyde at Orø færgen vil befordre langt færre turister, da adgangsbilletten til en dejlig oplevelse på Orø i højsæsonen vil 
stige. Færgen vil også kunne se frem til en nedgang i lokale bilisters brug af servicen, hvilket er en god økonomisk generator i skuldersæsonen. 
 
På den lange bane er det vigtigt, at Orø bliver tilvalgt som et turistmål. Det sikrer lokalt erhvervsliv og beskæftigelse. Langt vigtigere er tilflytning til 
Orø - besøgende turister er den største tilflytningsgenerator Orø har. 
 
Holbæk Kommune vil kunne se frem til øget Flextrafik, da der vil være flere pensionister og andre på Orø, der på grund af prisstigningen vil vælge 
denne transportløsning. 
 
Det er vores holdning er, at øgede færgetakster, på den lange bane, ikke vil kunne opveje nedgangen i billetindtægter og på en række parameter vil 
koste Holbæk Kommune mere, end den umiddelbare indtægt ved en takststigning. 
 
VBAF 36 - Reduktion af serviceniveau for vinterkørsel på klasse 3 
Den 30-11-2021 besluttede Udvalget for Klima og Miljø, at kommunens vinterklasse 2 veje skulle nedklassificeres til vinterklasse 3. Dermed har Orø 
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kun vinterklasse 3 veje i dag. 
 
Spareforslaget om reduktion af serviceniveau for vinterkørsel på klasse 3 vil dermed betyde noget for hele vores lokalområde. Færdsel på øen vil 
være forbundet fare, da Orø har meget få meter fortov og ingen cykelstier, således at fodgængere, cyklister, biler, lastbiler m.m. alle færdes på 
vores - i forvejen - smalle vej. 
 
Vi har denne vinter været tilfredse med Holbæk Kommunes nuværende vinterregulativ, hvor kommunen nedsalter eller rydder klasse 3 samtidig 
med klasse 1 og 2. Det har skabt fremkommelige veje for private, erhverv, læge, hjemmesygeplejerske, udrykningskøretøjer m.m. At reducerer dette 
serviceniveau vil øge risiko for uheld og skader. 
 
I værste fald kan besparelsen have fatale konsekvenser, da udrykningskøretøjer og akuthjælpere vil blive forsinket eller forhindret i at udføre deres 
arbejde. 
 
AHLI 6-B1 - Lukning af cafeer og de aktive centre 
I de mindre samfund i kommunen er mulighederne for at samles med ligesindede få, og de få tilbud der er, er vigtige. 
 
Det aktive center, Elnebjergcenteret, er vigtigt for den ældre del af befolkningen på Orø. Det er også det eneste tilbud med særligt fokus på 
personer +67 år, samt herboende invalide og førtidspensionister. Det er et vigtigt samlingssted, hvor denne befolkningsgruppes sociale netværk 
plejes og styrkes. Med en lukning af dette tilbud efterlades 35% af øens befolkning uden et lokalt aktivt tilbud.  
 
I rapporten Ældres sundhed og trivsel fra 2019, skriver Sundhedsstyrelsen: 
”Der er sammenhæng mellem en persons helbredstilstand og sociale relationer. Flere undersøgelser har vist, at personer med stærke sociale 
relationer i mindre grad bliver syge. Og hvis de bliver syge, kommer de sig hurtigere efter deres sygdom.  
 
Lysten og muligheden for at deltage i sociale aktiviteter og mødes med andre mennesker påvirkes af helbredet. Samtidig påvirkes helbredet af 
sociale relationer.” 
 
Det aktive center, Elnebjergcenteret, og Brugerrådet tilbyder en række faste aktiviteter som: Hyggeklub, Håndarbejde/patchwork, Stolemotion, Spil, 
Strikkeklub, Bridge, Stigegolf samt en række udflugter og arrangementer. 
 
Ved netop afsluttede årsmøde var status, at aktiv centret i det forgangne år er blevet brugt af ca. 3.750 brugere, mandag til torsdag og enkelte 
lørdage. Med andre ord benytter gennemsnitligt 20 brugere tilbuddet, per gang der er aktiviteter inklusiv træningslokalet med maskiner til fri 
afbenyttelse. 
 
At lukke det aktive center, Elnebjergcenteret- og dermed også brugerrådet- vil være en stor fejl, der vil få store konsekvenser for et lille samfund 
som Orø. 

Orø's færgedrift Økonomiudvalget, 
Udvalget for 
Klima, Miljø og 
Natur, Udvalget 
for Kultur og Fritid, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Vedr. nedgang i antal afgange og personale på færgen mellem Orø og Holbæk, vil jeg tilføje mit indlæg, set ud fra en ny tilflytter til Orø, som 
arbejder i Holbæk. 
Jeg synes det vil være super ærgerligt, at beskære de muligheder, der er i øjeblikket for unge, at kunne etablere sig, uden at være forgældet op over 
begge ører og have råd til at stifte familie. Jeg ser flere, der bruger øen som springbræt og en opsparing i eget hus, til at komme videre i livet. 
Orø er en natur perle der er, som et vakuum for den travle hverdag, mange af os oplever til daglig og det, at være så privilegeret, at kunne bo der og 
samtidig passe mit arbejde i Holbæk, er fantastisk. 
Jeg er ny på øen og ny i området så jeg kender ikke historikken for området, men kan kun se med nutids øjne og det jeg ser er et lille samfund som 
er i vækst, beboertallet er stigende, entreprenør ånden er stor og der opstår små nicher som for en periode eller blivende, er et aktiv for øens 
beboere. I dag er der en velfungerende Brugs, der er flere spisesteder, der holder ved og er åbne også i vinterhalvåret, igen til glæde for øens ældre, 
men også for os der gerne vil slippe for madlavningen ind imellem. Orø hallen med en masse aktiviteter og fitness, skolen og alle øens forskellige 
foreninger og laug.  
Min frygt er at alle disse fantastiske tilbud vil forsvinde, hvis befolkningstallet falder og det ender med at blive en sommerhus ø. 
Min bøn er, at kommunen vil tænke sig om og tænke fremad. Bare en kortvarig nedgang (få år) i service niveauet på færgen, vil gøre det næsten 
umuligt at genetablere de eksisterende tilbud og der vil gå mange år, før øen vil være tilbage på det niveau den er i dag. 

Kristian Olivarius Orø 
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Høringssvar ved 
omorganisering og 
besparelsesforslag ift. 
den kommende 
Mobilitetsafdeling 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Høringssvar vedr. den nye Mobilitetsafdeling 
 
Opdelingen af anlægsbudgettet mellem 2 strategiske områder.  
Der er en bekymring om deling af anlægsmidler over flere ledere vil mindske den nuværende fleksible håndtering af anlægsmidlerne.  
- Hvordan sikres den fortsatte agilitet og fleksibilitet omkring koordineringen af det samlede anlægsbudget, når det i fremtiden skal koordineres 
imellem 2 strategiske ledere og 2 afdelingsledere? 
-  
Bygherrerollen (infrastruktur & byggeri) opdeles på 2 strategiske områder 
- Hvordan sikres den fremtidige faglige sparring og erfaringsudveksling? 
 
Sammenlægning af mobilitet 
Hvordan sikres det at myndighedsteamet og anlægsteamet ikke overlapper på en uhensigtsmæssig måde? 
Her tænkes det at det tydeligt skal sikres at myndighed og anlæg ikke håndterer samme typer opgaver, eller har flere roller på opgaverne, så der 
ikke kan sås tvivl om myndighedens integritet ved sagsbehandling, herunder gadelukninger eller myndighedsgodkendelser af kommunale 
infrastrukturprojekter. 
 
Såfremt den juridiske kapacitet nedskæres i vejmyndighedsteamet, er det så tænkt ind ift. anlægssagernes budgetter og påvirkningen heraf, ift. evt. 
øgede udgifter til konsulentydelser samt påvirkning af tidsplan ved anvendelse af konsulenter? 
Der har fra vejmyndighedsteamet hidtil været support af infrastrukturteamet i forbindelse med juridiske spg., arealerhvervelser m.m. Er det tænkt 
ind at besparelsen her vil have en negativ indvirkning på realiseringen af anlægsprojekter, hvor andre medarbejdere, så må prioritere anderledes 
med konsekvenser for tidsplaner, eller øge udgifterne til ekstern bistand.   
 
Mobilitetsafdelingen har i denne proces ikke en afdelingsleder til at sikre afdelingens fremtidige forhold og vilkår. Hvordan vil den øvrige ledelse 
håndtere dette? 
 
Vi står selvfølgelig til rådighed for yderligere dialog eller uddybning af ovenstående bekymringer. 
 
Med venlig hilsen 
Mette Kamilla Lorenzen, Henriette Halling Jul Jensen og Lars Brandt Christensen - Byggeri & Infrastruktur 

Lars Brandt 
Christensen 

  

Badeplatform Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Det har tidligere været meldt ud at der var afsat 250.000 til at genopsætte badeplatformen ved Filmtorvet i sommeren 2023 (hvor muslingebådene 
tidligere lå).  
Jeg har ikke kunne finde oplysninger om at dette forslag tilbagerulles, men det håber jeg meget er taget med i overvejelserne. 
Der er rigtig mange af de øvrige besparelsesforslag som har store økonomiske og psykiske/fysiske konsekvenser for primært børn og ældre. 
I Holbæk er der allerede flere steder med mulighed for at bade, så det virker urimeligt at der skal spares på andre områder, hvis denne består. 
Herudover vil der med en badeplatform være behov for øget tilstedeværelse fra UngHolbæk og ekstra ressourcer til oprydning, når de unge indtager 
badeplatformen. Begge disse ting er der i forvejen ønsket besparelser omkring, hvorfor det ikke giver mening at opsætte badeplatformen, når der 
ikke er råd til foranstaltningerne omkring den. Jeg håber, at badeplatformen spares væk i stedet for mange af de øvrige besparelser. 

L F   
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Færgekontaktudvalget 
på Orø har følgende 
indsigelser til 
spareforslagene VBAF9, 
VBAF26 og VBAF32. 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

VBAF9: Reduktion af 0,66 årsværk (Orø-færgen) 
 
Denne reduktion af bemandingen kan give en vis usikkerhed i forhold til Orø’s akutberedskab, og reduktionen kan også betyde reduktion i færgens 
afgange. Færgen er Orø’s livline for dem, der ikke er i bil og en del af det, der binder Holbæk sammen med Orø. Færgen er i forvejen bemandet 
meget tyndt i forhold til søfartslovens hviletidsregler. Reduktion af 0,66 årsværk på færgen kan få uforudsigelige konsekvenser. Der er ingen der er 
herrer over sygdom - hvorfor vi må forvente en del uforudsete aflysninger, hvis denne besparelse gennemføres. 
 
VBAF26: Ændring af brændselstype til færge 
 
Dette forslag går imod alt, hvad vi i Danmark arbejder på, nemlig at reducere partikeludledning mm. Det er utroligt, at en kommune kan komme 
med et forslag om forøget udslip af partikler, som kan skade os alle sammen. Holbæk kommune burde være den, der gik forrest for at stoppe 
forurening mest muligt, og så laver man et sådant forslag, som skader miljøet, og som indebærer en marginal besparelse. 
 
VBAF32: Øgning af færgetakster 
 
Med hensyn til dette spareforslag kunne det være interessant at vide, hvorfor billetpriserne skal stige med 25%, når inflationen kun er på ca. 8%. 
Derudover må kommunen påregne, at der sikkert vil være flere pensionister og andre på Orø, der på grund af prisstigningen vil vælge Flextrafik ved 
læge- og hospitalsbesøg; en udgift som kommunen burde modregne i besparelsen. På den korte bane kan det også betyde at Orø færgen vil 
befordre langt færre turister, og det vil betyde meget for øens turismevirksom-heder. 
 
 
Med venlig hilsen 
Orø færgekontaktudvalg 
 
______________________________________      _____________________________________ 
Mogens Johansson, Orø beboerforening Jørgen Stenersen Hansen, Orø lokalforum 
 
______________________________________ _____________________________________ 
Birgit Kaufmann, Orø turisthus Bjarne Søeborg, Orø bådelaug 
 
______________________________________ _____________________________________ 
Kenni Jørgensen, folkevalgt Henrik Persson, folkevalgt 

Mogens Johansson Orø Færgekontaktudvalg 

Fællesskaberne skaber 
fællesskab 

Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Det er med bekymring at vi ser de mange forskellige forslag til besparelser. Som repræsentant for Lokalforum i Hagested vil jeg vælge at fokusere på 
de forslag der primært berører arbejdet i vores lokalområdet. Der er forslag om: 
KUFU Tvær 1 - Nedlæggelse af fællesskaberne. 
KUFU 18 Sekretariat - halvering af Fællesskabspulje 
KUFU 19 Sekretariat - nedlæggelse af Lokalområdernes udviklingspulje 
Især forslaget om nedlæggelse af fællesskaberne vil medføre en mærkbar forringelse af samarbejdet mellem lokalområderne og administrationen 
og en katastrofe for samarbejdsmodellen i Holbæk Kommune. Fællesskaberne er unikt i forhold til mange andre kommuner, hvor man ikke har 
denne funktion til at fremme samarbejdet med lokalområderne og kommunen. Vores fællesskaber er vores LIVSNERVE til at finde gennem systemet 
og komme i kontakt med de relevante afdelinger i administrationen. I Hagested har vi et forbilledligt samarbejde med vores lokale fællesskaber, der 
bidrager væsentlig til at afstanden mellem lokalområderne og de centrale funktioner i kommunen ikke bliver for stor. Vi må på det kraftigste fraråde 
at denne mulige besparelse bliver ført ud i livet. 
Halvering af fællesskabspuljen og nedlæggelse af lokalområdernes udviklingspulje vil meget direkte forringe vores muligheder for både små og lidt 
større aktiviteter, idet det årlige tilskud til lokalområderne kun lige rækker til at drive vores foreningsvirksomhed. Fællesskabspuljen giver mulighed 
for at søge mindre beløb, så vi kan fremme små aktiviteter i området til glæde og gavn for alle. Det har givet en følelse af, at vi ikke helt er glemt i 
lokalområderne. 
Det er i forvejen svært at tiltrække ny ressourcepersoner til at drive det lokale arbejde i lokalområderne. Besparelser i dette område vil være 
mærkbart og vil svække lysten til at gøre en indsats. Vi kommer langt med ildhu og knofedt, men der er også behov for økonomi for at få 
kreativiteten til at spire. 

Mogens Toftegaard 
Petersen 

Hagested Lokalforum 

VBAF 28 Reduktion af 
kommunal 
bygningsmasse 

Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 

Dybt nede i dette forslag kan vi se, at nogle har tænkt ungdomsklubben i Vestergade flyttet til det gamle rådhus. UngHolbæk vil opfordre til, at vi 
involveres, hvis der tænkes nye placeringer af kommunens ungdomsklubaktiviteter. Placeringen i det gamle rådhus synes ikke hensigtsmæssig, men 
det er bestemt relevant generelt at kigge ungdomsklubbernes faciliteter efter i sømmene. Vi er stærkt udfordrede på mange af vores 

Søren Myrup UngHolbæk - Bestyrelse 
og MED-udvalg 
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for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

ungdomsklubmatrikler og glæder os over, at KFU har bedt om fokus på dette i den kommende tid. Ungdomsklubberne spiller en stor rolle i det 
tværgående forebyggende arbejde omkring unge i Holbæk kommune. 

Færge Drift Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

 Jeg er af den hel klare overbevisning at som kommune se man kun  Driften af øens færge som en udgift hvilket man ikke burde vi lever i 2023 og 
ikke i 1936 så derfor er mit forslag at investerer ganske få kroner i driften så standarten bliver løftet  
Eks. Ingen er klar over hvad den den enkel færgen afgang kan have med er der bestilt stor transport / lastbiler bliver der mindre plads til person biler   
og når man ikke ved om der er plads vælger man Øster færge  så det burde være synligt når bilisten ankommer til færgelejet både i Holbæk og på 
Orø  det giver  mange kilometer til Holbæk by  og som derfor ikke får glæde af den handel  
så når man taler brændstof er det nok en god ide at tage det med i sine beregninger  

Preben Nielsen preben.braas@gmail.com  

Høringssvar fra MED 
udvalget Ugerløse, 
Stestrup og Merløse 
skoler 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Høringssvar vedr. besparelsesforslag - MED udvalget Ugerløse, St. Merløse 
og Stestrup 
 
LAER 5 
Bekymring for at man hjemtager børn fra andre specialpædagogiske tilbud udenfor 
kommunen. Vores bekymring er, om man bare placerer børn tilfældigt, der er vel en årsag til 
at de var placeret i andet tilbud. Kan vi varetage denne opgave i egne allerede eksisterende 
tilbud? Især med henblik på de kommende besparelser. 
 
LAER 6 
Vi anerkender at der er gode tanker i at samle befordringen centralt, så det hele er styret fra et 
samlet sted. Det vil give bedre muligheder for at forhandle om priser og samtidig lette de 
enkelte institutioner fra en stor arbejdsbyrde. 
 
LAER 7 
I disse tider hvor der er rigtig meget fremme omkring MISTRIVSEL og undersøgelser viser 
at mistrivslen blandt børn i folkeskolen er stor, giver det ingen mening at nednormere på 
pædagogernes tid i skolen, hverken i indskolingen og mellemtrinnet. At være 2 personaler 
(lærer og pædagog) i en klasse på samme tid giver bedre muligheder for at arbejde individuelt 
med børnene og støtte bedre op om børn med særlige behov samt det enkelte barns og 
klassens trivsel. 
Vi er dybt bekymrede for og meget enige i de påpegede konsekvenser. Inklusionsopgaven 
vanskeliggøres væsentligt og arbejder i modsat retning af den inkluderende folkeskole og 
Fremtidens specialundervisning, hvor flere børn skal være en del af fællesskabet og kunne 
rummes i de almene klasser. 
 
Det handler om folkeskolens udvikling, ikke afvikling. Når der nednormeres i den faglige 
ansættelse, går det ud over tiden for det enkelte barn og børnefællesskaberne, pædagogens og 
lærerens arbejdsmiljø - at kunne levere et arbejde i forhold til de forventninger omkring 
kerneopgaven. Dette gælder ikke mindst i SFO/SFO 2 og skolen. Det udfordrer 
tværfagligheden og de professionelle læringsfællesskaber. 
Ved nednormeringer bliver det svært at fastholde en form for inklusion, da der simpelthen 
ikke vil være tid til forberedelsen samt tiden med børnene. Tiden til børnene vil være perifer. 
Mellemformer forventes mere og mere, men de kræver tid, ressourcer og tæt samarbejde 
mellem faggrupper. Dette har vi svært ved at se er muligt med yderligere besparelser af denne 
karakter. 
 
Når der tales om heltidsstillinger - 37 timer - og en mulighed for at pædagogerne kan arbejde 
i børnehaverne samtidig med arbejdet i SFO/SFO 2 og skole, vil pædagogerne blive udfordret 
på de mange arenaer på samme tid, hvilket betyder en udfordring i pædagogernes 
arbejdsmiljø. Her skal vi huske på at der skæres i pædagogernes normering. Så hvis de timer 
der er tilbage til at dække en dag i SFO/SFO2 også skal indbefatte timer i børnehaven, er der 
en stabilitet i SFO/SFO2 som bliver sårbar. 
I forvejen er SFO/SFO2 udfordret ved at have rekrutteringsproblemer - det er svært at få 

Rene Bojsen  Ugerløse, Merløse, og 
Stestrup Skoler 
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uddannet personale i ledige stillinger. Det bliver ikke nemmere ved at vi “udsulter” 
normeringerne og samtidig forventer at arbejdsopgaven skal brede sig over flere arenaer. 
 
LAER 10 
Støtte til de unge i lokalmiljøerne er meget vigtigt for at spare penge på den lange bane. Vi 
skal være med til at undgå og nedsætte uhensigtsmæssig adfærd og kriminalitet. 
Der skal støttes op om lokalmiljøerne og få det gode ungeliv til at blomstre. Dette handler om 
social ansvarlighed og de unges muligheder for en god fremtid. 
 
Når der nu netop er opbygget et klubtilbud i område Kildebjerg, som har vist sig at have en 
overordentlig positiv effekt på de unges positive sociale relationer og at netop disse relationer 
faktisk har fået nogle af de unge til at være fastholdt i skolen eller direkte er tilbagevendt til 
skolen, synes det ganske uforståeligt, at man vælger at fjerne det tilbud igen. Derudover giver 
det en skævvridning i kommunen, at nogle af de små samfund ikke har 
ungdomsklub-muligheder, når andre har. 
 
LAER 12 
Der er stort behov for kompetenceudvikling i kommunen. I mange år har det ikke været 
muligt at få kompetenceudvikling. Vi mener at mellemformer og inklusion i den grad kalder 
på kompetenceudvikling. 
 
LAER 14 
Hvis man vælger at skære på det administrative område, vil det have konsekvenser for den 
pædagogiske udvikling som i forvejen er presset. Skoleledere og pædagogiske ledere vil 
have flere opgaver, de selv skal løse, hvilket giver mindre tid til det pædagogiske arbejde. 
Derudover vil det også drysse nedad til personalet på gulvet, som ville skulle løse flere 
administrative opgaver. Hvis der bliver skåret yderligere, vil det ramme den tid, der skulle gå 
til kerneopgaven - BØRNENE. 
 
SIOU 40-01 
Det er vigtigt at bevare den gode kontakt til de to-kulturelle familier, som indimellem har 
ekstra behov for ekstra hjælp, for at begå sig på lige fod med de danske familier. Dette er 
også med til at sikre lige muligheder for alle unge. 
 
SIOU 40-07, 40-08, 40-09, 40-10, 40-11 og 40-14 Sundhed for børn og unge 
Mægling ved skilsmisse, tilbud til børn og unge med overvægt, tilbud til børn og unge med 
spiseforstyrrelse og selvskade, deltagelse i gruppetilbud til børn af forældre med psykisk 
sygdom, gruppeforløb til børn med rusmiddelproblematikker i familien og 
skolesundhedsplejens besøg i 5. klasse er alle forebyggende tiltag, som har til formål at 
hjælpe børn, unge og deres familier, hvis de af de nævnte årsager har behov for råd og 
vejledning. Det vil således have store menneskelige konsekvenser for de berørte, ligesom der 
må påregnes øgede økonomiske udgifter på sigt, når problematikkerne ikke håndteres i 
opløbet. 
 
AHLI 6-B1 
I Merløse fik vi for nogle år siden i forbindelse med arealoptimeringen, flyttet aktivcentret op 
på skolens matrikel. 
Vi er godt på vej i samarbejdet mellem børn og ældre. En eventuel lukning af 
aktivitetscenteret i St. Merløse vil være et stort tab for alle elever og medarbejdere på St. 
Merløse skole. Vores lokaler er forbundne, og vi har stor gavn af samarbejdet med de ældre i 
centeret. Ældre tilknyttet aktivitetscenteret hjælper til på skolen i undervisningen, og følger 
elever til og fra kor i deres fritid. 
Det at aktivitetscenteret er placeret så tæt på skolen, øger det gode samarbejde mellem skole 
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og ældre i området. De ældre bidrager på flere måder f.eks. i et strikke valghold på skolen, 
hvor håndværk og traditioner føres videre til næste generation. Eleverne er meget nysgerrige 
på aktivitetscenteret, og de nyder at tale med de ældre samt besøge dem derovre. 
 
KOFU Tvær 1 
Nedlæggelse af fællesskaberne vil skade lokaldemokratiet og koblingen mellem 
lokalområderne og kommunen. Det er en bekymrende udvikling, da de små samfund i 
forvejen lider under manglende investering i udvikling af yderområderne i kommunen. 
Herudover vil det også få en effekt for vores område, der har en "fællesskaber". Det betyder 
at alle “Fællesskaberens” timer kommer tilbage til vores skole. Det drejer sig om 18,5 timer 
ekstra udover de spareforslag, der allerede ligger i pædagogtimerne under LAER 7. 
 
På vegne af MED- udvalget Ugerløse St. Merløse og Stestrup. 
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FOA Vestsjællands 
høringssvar 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn 
og Skole, Udvalget 
for Ældre og 
Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Klima, Miljø og 
Natur, Udvalget 
for Kultur og Fritid, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Kære kommunalbestyrelse, 
 
 
FOA Vestsjælland vil med dette høringssvar komme med vores bekymringer i forhold til de forslag til besparelser, der er sendt i høring, og komme 
med vores bud på alternative løsninger. 
 
De besparelser, der foreslås med lukning af- og nedskæringer på tilbud til børn, unge og ældre og reduktion eller udsættelse af vedligehold af 
kommunens bygninger, veje m.v., giver muligvis besparelser her og nu, men vil medføre øgede udgifter i fremtiden. 
 
Vi er ikke blot bekymret for de konsekvenser, de foreslåede besparelser vil få for såvel arbejdsmiljøet som beskæftigelsen for vores medlemmer. Vi 
nærer en tilsvarende stor bekymring for de voldsomme konsekvenser, de foreslåede besparelser vil få for den velfærd, Holbæk Kommune er en 
væsentlig leverandør af. 
 
Nedskæringer på frontpersonalet – og de nedskæringer kommer jo jf. de administrative tilpasninger, der skal til at rulles ud - medfører naturligt et 
øget arbejdspres og et dårligere arbejdsmiljø, uagtet at man fra politisk og administrativ ledelse har et ønske om, at ressourcer og serviceniveau skal 
tilpasses. Og arbejdsmiljøet er i forvejen under pres på mange af kommunens arbejdspladser – udviklingen i sygefraværet de sidste par år indenfor 
LAER og AHLI taler desværre deres eget alt for tydelige sprog i den henseende. 
 
Det er frontpersonalet, der er tættest på den ældre, børnene, fritidsbrugerne osv., og dermed står først for i forhold til reaktioner på den 
utilfredshed, der opstår i forbindelse med et markant forringet serviceniveau. Alene det i sig selv forværrer arbejdsmiljøet. 
 
Det er vigtigt at have gode sunde arbejdspladser, med et godt arbejdsmiljø, for at forebygge sygefravær, stress og nedslidning, som også er forhold, 
der belaster kommunens økonomi. 
 
Forslagene om rammebesparelser og nedprioritering af kompetenceudvikling indenfor LAER og de foreslåede reduktioner af såvel forebyggende 
indsatser som cafétilbud og aktivitetscentre inden for AHLI vil bl.a. på grund af de afledte arbejdsmiljømæssige konsekvenser udfordre de 
rekrutterings- og fastholdelsesproblemer, man i forvejen har indenfor disse to kernevelfærdsområder - og her er det værd at erindre sig, at Holbæk 
Kommune er i skarp konkurrence med de omkringliggende kommuner, ja sågar de private arbejdsgivere, om den efterspurgte arbejdskraft. 
 
Forslaget om at reducere ansvarlige praktikvejledere på plejecentre og i hjemmeplejen giver absolut ingen mening, når der er et massivt behov for 
at få uddannet social- og sundhedspersonale, hvorfor vi anbefaler, at forslaget forkastes. 
 
Forslagene om nedlæggelse af diverse hhv. forebyggende og opsøgende tilbud under SIOU kan efter vores opfattelse kun betragtes som en 
decideret nedslagtning af et område kendetegnet ved at rumme de mest sårbare borgere i samfundet, hvorfor vi kun kan anbefale, at disse forslag 
forkastes. 
 
De forslag, der retter sig mod nedlæggelse af diverse sundhedsrelaterede tilbud hænger skidt sammen med den sundhedsprofil, der kendetegner 
Holbæk Kommunes borgere. Her ville det give betragtelig mere mening at investere frem for at reducer eller helt fjerne tilbud. Alternativt gøder 
man blot jorden for markant øgede udgifter på sundhedsområdet på den lange bane. 
 
Udskydelse eller reduktion af bygnings- og vejvedligeholdelse medfører øgede udgifter til istandsættelse senere.  
 
FOA Vestsjælland har imidlertid nogle bud på, hvad der kan virke fremmende for såvel et godt arbejdsmiljø og trivsel på arbejdspladsen som for den 
rekrutteringsudfordring, kommunen står med.  
 
Ledelsen og beslutningskompetencerne skal tæt på medarbejderne. Flere ledelseslag og for store ledelsesspænd skaber usikkerhed om 
beslutningskompetencerne og øget administrativt arbejde, som tager tid fra kerneopgaven og i sidste ende øger udgifterne til administration – det 
virker desuden ikke fremmende for nedbringelsen af sygefraværet. 
 
Man kan højne uddannelsesniveauet indenfor LAER. Dette kan gøres relativt udgiftsneutralt ved at uddanne allerede ansatte pædagogmedhjælpere 
til pædagogiske assistenter. Hermed kan man også kunne komme tættere på målet relateret minimumsnormeringer om, at alle daginstitutioner skal 
være 85 % uddannelsesdækkede inden udgangen af 2025 – og her tæller pædagogisk assistentuddannelse med i vurderingen af 
uddannelsesdækningen.  

René Strunch FOA Vestsjælland 
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Energipriserne er blevet en stor omkostning. Derfor skal der være fokus på energioptimering af kommunens bygninger. Uddannelse af tekniske 
servicemedarbejdere og -ledere til ejendomsserviceteknikere giver øgede kvalifikationer i forhold til drift og energistyring af bygningerne. 
 
Uddannelsen giver også bedre kvalifikationer til at kunne vurdere bygningens stand, forebygge skader og sætte ind der hvor det er mest kritisk, så 
skader på bygningen ikke udvikler sig og senere medfører store omkostninger at udbedre. 
 
 
Der skal ikke kun tænkes i her og nu besparelser, men tænkes langsigtet så de tiltag, der sættes i gang, sikrer og styrker økonomien fremover. 
Vi har gang på gang set, at en sund økonomi ikke findes ved serviceforringelser og nedskæringer på personalet, tværtimod. 
 
Vi vil derfor anbefale, at de mest vidtgående spareforslag – især indenfor den borgernære kommunale velfærd – ikke vedtages, og at man i 
forbindelse med behandlingen af spareforslagene har et skarpt blik på det forhold, at kommunen har massive rekrutteringsvanskeligheder indenfor 
AHLI, LAER og SIOU, så man ikke får vedtaget besparelser, der forværrer denne udfordring. 
 
Afslutningsvis vil vi gerne opfordre kommunalbestyrelsen til sammen med kommunalbestyrelserne i landets øvrige kommuner at rette henvendelse 
til Christiansborg med det ene formål at få lempet budgetlovens snævre rammer, så man ikke pga. en lovgivnings rigide rammer er nødt til at afvikle 
en offentlig velfærd, som det har taget et århundrede at opbygge. 
 
 
Med venlig hilsen 
FOA Vestsjælland 
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Lokalforas fælles 
høringssvar 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Fælles høringssvar vedr besparelser februar 2023  
KUFU TVÆR 1  
KUFU 18+19  
KUFU 17  
 
 
På vegne af de 13 Lokalfora (se oversigt sidst i høringssvaret), der i den korte høringsperiode hen over en vinterferie har kunnet nå at samles, afgives 
hermed høringssvar for så vidt angår en række forslag, der anses at vedrøre alle lokalområder, og som giver os anledning til stor bekymring for de 
kommende års udvikling i Holbæk Kommune.  
 
Ved siden af disse fælles høringssvar har flere lokalfora også indsendt individuelle høringssvar for så vidt angår besparelsesforslag, der vedrører de 
enkelte lokalområder.  
 
For os, der arbejder frivilligt på at skabe liv, aktivitet og sammenhængskraft i kommunens lokalområder, er det vigtigt, at vi fortsat har adgang til 
(hjælpe)midler til at udvikle vores lokalområder.  
 
Vi troede, i vores kollektive naivitet, at det var en proces, vi var i gang med i fællesskab, indledt med netop budget 2023.  
Nu ser vi i stedet frem mod et budget 2023, der afliver samarbejdet.  
 
Det er et meget forkert signal, der nu sendes, ved at man fra administrationen foreslår Kommunalbestyrelsen at fjerne næsten alle (hjælpe)midler 
uden at sætte noget andet i stedet. Det er bestemt ikke motiverende for det lokale engagement.  
 
Som et lokalforumsmedlem fra et af de ydre lokalområder nævnte undervejs i processen med at skrive dette høringssvar:  
“Det vil være med til at tage meget af motivationen fra lokalområderne, hvis man fjerner fællesskaberne, og at man så samtidig også vil fjerne 
midler til lokale initiativer, er bare med til, at lokalområderne ryger ned i et endnu større hul “  
 
 
KUFU Tvær 1 - nedlæggelse af fællesskaberne  
De samlede lokalfora bakker om udvalget for lokal udviklings indstilling om, at forslaget bør udgå.  
 
Fællesskaberne er kommunens talerør ud til alle lokalområderne, og dem der gør at borgerne kan overskue at skulle give sig i kast med kommunens 
system og komme igennem. Uden Fællesskaberne ville selv drevne medlemmer af Lokalfora opgive at forsøge at finde rette medarbejder i den 
kommunale administration.  
 
 
Dette tiltag vil være med til at dræne den motivation, som frivillige (Kommunens ulønnede patrioter) lægger i foreningsarbejdet til kommunes gavn. 
Arbejdet vil drukne i bureaukrati og forsøg på at trænge igennem. Vi frygter, at vi som frivillige, allerede inden vi overhovedet har udrettet noget, vil 
stå tilbage og opleve os drænet helt for motivation og “drive” for at skabe liv og glæde i lokalområderne i kommunen.  
 
Vi hæfter os ved, at administrationen selv noterer således i forslaget:  
“Det skal dog påpeges, at en nedlæggelse af modellen vil medføre en markant svækkelse af samarbejdet mellem lokalområder og kommunen samt 
for den tværgående koordinerende kraft mellem aktørerne lokalområderne imellem. “  
 
KUFU 18+19 - Halvering af fællesskabspuljen og nedlæggelse af puljen til lokal udvikling  
 
De samlede lokalfora stiller sig uforstående overfor at udvalget har ønsket at disse forslag gennemføres.  
 
Ofte er det de små ting, der gør en forskel ude i lokalområderne.  
Ofte er det netop den lille bevilling fra enten Fællesskabspuljen eller Puljen til Lokal Udvikling, der har været den sidste gnist, der tændte bålet.  
 
Det vil fjerne motivationen, hvis man fjerner de puljer, som vi er gode til at få skabt meget værdi af ude i lokalområderne.  
 
Vi er i Lokalforaerne bevidste om, når vi læser det samlede sparekatalog, at der er er gravet dybt for at finde de besparelser, der skal til for at dække 

Søren Nørgaard 
Meinert 

Lokalforaene i Holbæk 
Kommune 
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underskuddet i kommunens budget.  
 
Hvis Lokalområderne skal stå for skud - gennem halvering eller lukning af puljer som foreslået - så må det dog være vores klare anbefaling, at man 
politisk sender et klart og entydigt signal ved udelukkende at beslutte at fjerne midlerne fra de to puljer for en kort årrække, og således i 
udgangspunkt lader puljerne genopstå senest i 2027.  
 
Alternativt anbefaler vi, at man politisk skriver ind som del af beslutningen, at man ønsker, at der i en proces, der inddrager lokalforaene, senest i 
2026, skal kortlægges mulighederne for etablering af nye puljer til erstatning.  
 
I KFU18 nævnes Frivillig Fredag. Måske skal man i stedet overveje at sløjfe udgiften til denne samt til den årlige fejring af Mestre i en periode - og i 
stedet lade de få resterende midlerne tilfalde aktiviteter, der foregår i lokalområderne og er for de mange, og ikke centrale fejringer for de få.  
 
Særligt væsentligt for KFU19 er det vigtigt for os at understrege, at Puljen har været vores livline i forhold til at sikre mange indtægter til 
lokalområder, hvor fonde og andre givere har stillet med krav om kommunal medfinansiering. Denne mulighed for at søge eksterne midler 
forsvinder, hvis KFU19 gennemføres - og dermed vil forslaget slå igennem med en mangedobbelt effekt ude i lokaområderne.  
UFU 17  
KUFU 17 - reduceret sats for medlemstilskud  
De samlede lokalfora stiller sig uforstående overfor, at udvalget har ønsket at dette forslag gennemføres.  
 
Ud over adgang til offentlig transport, skole og en lokal købmand - så er et rigt foreningsliv noget af det som udgør den centrale nerve i kommunens 
yderområder.  
 
Med forslaget om at reducere satsen for medlemstilskud til børne- og ungdomsforeninger, så slår man endnu et stort slag for at lukke 
lokalområderne.  
 
i 2023 vil man fjerne lige under en million - vel at mærke et godt stykke inde i året.  
De mange foreninger, der laver aktiviteter for vores børn og unge, har ingen mulighed for at agere med rettidig omhu på disse forandrede vilkår. 
Alle foreninger har således budgetteret med at “tilskuddet vil være, som det plejer”.  
 
Administrationen har ikke engang i sit forslag taget sig tid til at beskrive konsekvenserne for de mange foreninger - og udvalget har åbenbart heller 
ikke været nysgerrige.  
 
Hvor skal pengene så hentes? Det vil være ved at gennemføre færre aktiviteter og ved at øge kontingentet. Øget kontingent betyder frafald - det 
ved foreningerne.  
 
En oplagt konsekvens ved dette forslag vil altså være, at flere børn og unge får færre mulighed for sunde, aktive fællesskaber.  
Særligt økonomisk udsatte børn og unge vil være i farezonen.  
 
Hvis foreningerne skal stå for skud - gennem en markant reduktion som foreslået - så må det dog være vores klare anbefaling, at man politisk sender 
et klart og entydigt signal ved udelukkende at beslutte at reducere tilskuddet for en kort årrække, og således i som led i beslutningen også træffer 
beslutning om at tilskuddet øges til tidligere niveau senest i 2027.  
 
13 lokalfora står sammen på kort tid  
Ovenstående høringssvar indsendes på vegne af de 13 lokalfora der i den alt for korte høringsperiode (hen over en vinterferie) har kunnet mødes i 
en demokratisk dialog:  
 
Jyderup  
Mørkøv  
Tuse  
Tølløse  
Knabstrup  
Undløse  
Kundby  
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Regstrup  
Orø  
Tuse Næs  
Vipperød  
Svinninge  
Holbæk By  
Store Merløse 
 
 
 
 
 
 
 
----------------------------------------  
PDF udgave kan findes på dette link:  
https://drive.google.com/file/d/1qLXVzuiAk3e1iv6cfAfrOioWGsbCoV1o/view?usp=share_link 
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Lokalforas fælles 
høringssvar 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Fælles høringssvar vedr besparelser februar 2023 
KUFU TVÆR 1 
KUFU 18+19 
KUFU 17 
 
 
På vegne af de 13 Lokalfora (se oversigt sidst i høringssvaret), der i den korte høringsperiode hen over en vinterferie har kunnet nå at samles, afgives 
hermed høringssvar for så vidt angår en række forslag, der anses at vedrøre alle lokalområder, og som giver os anledning til stor bekymring for de 
kommende års udvikling i Holbæk Kommune. 
 
Ved siden af disse fælles høringssvar har flere lokalfora også indsendt individuelle høringssvar for så vidt angår besparelsesforslag, der vedrører de 
enkelte lokalområder. 
 
For os, der arbejder frivilligt på at skabe liv, aktivitet og sammenhængskraft i kommunens lokalområder, er det vigtigt, at vi fortsat har adgang til 
(hjælpe)midler til at udvikle vores lokalområder.  
 
Vi troede, i vores kollektive naivitet, at det var en proces, vi var i gang med i fællesskab, indledt med netop budget 2023.  
Nu ser vi i stedet frem mod et budget 2023, der afliver samarbejdet. 
 
Det er et meget forkert signal, der nu sendes, ved at man fra administrationen foreslår Kommunalbestyrelsen at fjerne næsten alle (hjælpe)midler 
uden at sætte noget andet i stedet. Det er bestemt ikke motiverende for det lokale engagement. 
 
Som et lokalforumsmedlem fra et af de ydre lokalområder nævnte undervejs i processen med at skrive dette høringssvar: 
“Det vil være med til at tage meget af motivationen fra lokalområderne, hvis man fjerner fællesskaberne, og at man så samtidig også vil fjerne 
midler til lokale initiativer, er bare med til, at lokalområderne ryger ned i et endnu større hul “ 
 
 
KUFU Tvær 1 - nedlæggelse af fællesskaberne 
De samlede lokalfora bakker om udvalget for lokal udviklings indstilling om, at forslaget bør udgå. 
 
Fællesskaberne er kommunens talerør ud til alle lokalområderne, og dem der gør at borgerne kan overskue at skulle give sig i kast med kommunens 
system og komme igennem. Uden Fællesskaberne ville selv drevne medlemmer af Lokalfora opgive at forsøge at finde rette medarbejder i den 
kommunale administration. 
 
 
Dette tiltag vil være med til at dræne den motivation, som frivillige (Kommunens ulønnede patrioter) lægger i foreningsarbejdet til kommunes gavn. 
Arbejdet vil drukne i bureaukrati og forsøg på at trænge igennem. Vi frygter, at vi som frivillige, allerede inden vi overhovedet har udrettet noget, vil 
stå tilbage og opleve os drænet helt for motivation og “drive” for at skabe liv og glæde i lokalområderne i kommunen. 
 
Vi hæfter os ved, at administrationen selv noterer således i forslaget: 
“Det skal dog påpeges, at en nedlæggelse af modellen vil medføre en markant svækkelse af samarbejdet mellem lokalområder og kommunen samt 
for den tværgående koordinerende kraft mellem aktørerne lokalområderne imellem. “ 
 
KUFU 18+19 - Halvering af fællesskabspuljen og nedlæggelse af puljen til lokal udvikling 
 
De samlede lokalfora stiller sig uforstående overfor at udvalget har ønsket at disse forslag gennemføres. 
 
Ofte er det de små ting, der gør en forskel ude i lokalområderne. 
Ofte er det netop den lille bevilling fra enten Fællesskabspuljen eller Puljen til Lokal Udvikling, der har været den sidste gnist, der tændte bålet. 
 
Det vil fjerne motivationen, hvis man fjerner de puljer, som vi er gode til at få skabt meget værdi af ude i lokalområderne.  
 
Vi er i Lokalforaerne bevidste om, når vi læser det samlede sparekatalog, at der er er gravet dybt for at finde de besparelser, der skal til for at dække 

Søren Nørgaard 
Meinert 

Lokalforaene i Holbæk 
Kommune 
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underskuddet i kommunens budget.  
 
Hvis Lokalområderne skal stå for skud - gennem halvering eller lukning af puljer som foreslået - så må det dog være vores klare anbefaling, at man 
politisk sender et klart og entydigt signal ved udelukkende at beslutte at fjerne midlerne fra de to puljer for en kort årrække, og således i 
udgangspunkt lader puljerne genopstå senest i 2027. 
 
Alternativt anbefaler vi, at man politisk skriver ind som del af beslutningen, at man ønsker, at der i en proces, der inddrager lokalforaene, senest i 
2026, skal kortlægges mulighederne for etablering af nye puljer til erstatning. 
 
I KFU18 nævnes Frivillig Fredag. Måske skal man i stedet overveje at sløjfe udgiften til denne samt til den årlige fejring af Mestre i en periode - og i 
stedet lade de få resterende midlerne tilfalde aktiviteter, der foregår i lokalområderne og er for de mange, og ikke centrale fejringer for de få. 
 
Særligt væsentligt for KFU19 er det vigtigt for os at understrege, at Puljen har været vores livline i forhold til at sikre mange indtægter til 
lokalområder, hvor fonde og andre givere har stillet med krav om kommunal medfinansiering. Denne mulighed for at søge eksterne midler 
forsvinder, hvis KFU19 gennemføres - og dermed vil forslaget slå igennem med en mangedobbelt effekt ude i lokaområderne. 
UFU 17 
KUFU 17 - reduceret sats for medlemstilskud 
De samlede lokalfora stiller sig uforstående overfor, at udvalget har ønsket at dette forslag gennemføres. 
 
Ud over adgang til offentlig transport, skole og en lokal købmand - så er et rigt foreningsliv noget af det som udgør den centrale nerve i kommunens 
yderområder. 
 
Med forslaget om at reducere satsen for medlemstilskud til børne- og ungdomsforeninger, så slår man endnu et stort slag for at lukke 
lokalområderne. 
 
i 2023 vil man fjerne lige under en million - vel at mærke et godt stykke inde i året. 
De mange foreninger, der laver aktiviteter for vores børn og unge, har ingen mulighed for at agere med rettidig omhu på disse forandrede vilkår. 
Alle foreninger har således budgetteret med at “tilskuddet vil være, som det plejer”. 
 
Administrationen har ikke engang i sit forslag taget sig tid til at beskrive konsekvenserne for de mange foreninger - og udvalget har åbenbart heller 
ikke været nysgerrige. 
 
Hvor skal pengene så hentes? Det vil være ved at gennemføre færre aktiviteter og ved at øge kontingentet. Øget kontingent betyder frafald - det 
ved foreningerne.  
 
En oplagt konsekvens ved dette forslag vil altså være, at flere børn og unge får færre mulighed for sunde, aktive fællesskaber.  
Særligt økonomisk udsatte børn og unge vil være i farezonen. 
 
Hvis foreningerne skal stå for skud - gennem en markant reduktion som foreslået - så må det dog være vores klare anbefaling, at man politisk sender 
et klart og entydigt signal ved udelukkende at beslutte at reducere tilskuddet for en kort årrække, og således i som led i beslutningen også træffer 
beslutning om at tilskuddet øges til tidligere niveau senest i 2027. 
 
13 lokalfora står sammen på kort tid 
Ovenstående høringssvar indsendes på vegne af de 13 lokalfora der i den alt for korte høringsperiode (hen over en vinterferie) har kunnet mødes i 
en demokratisk dialog: 
 
Jyderup 
Mørkøv 
Tuse 
Tølløse 
Knabstrup 
Undløse 
Kundby 
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Regstrup 
Orø 
Tuse Næs 
Vipperød 
Svinninge 
Holbæk By 
 
 
 
 
 
 
 
 ---------------------------------------- 
PDF udgave kan findes på dette link: 
https://drive.google.com/file/d/1qLXVzuiAk3e1iv6cfAfrOioWGsbCoV1o/view?usp=share_link  

Øgning af færgetakster Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

En stigning af færgetakterne på Orø færgen vil betyde færre turister og besøgende på Orø. Det vil påvirke de mange virksomheder der lever af 
gæsterne. 
Det vil også påvirke de mange fastboende og sommerhusejere, der ønsker et alternativ til den privat ejede Østre færge. 

Stig Larsen   

Ændring af 
brændselstype til færge 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Danmark står midt en grøn omstilling, og dette forslag  går imod ALT der er på den politiske dagsorden, ligesom det forringer vores klima og miljø. 
Vores fælles miljø lider under årtiers brug af fossile brændstoffer, og her er der et fornuftigt alternativ der ovenikøbet er i drift og fungerer.  

Stig Larsen   

Reduktion af 0,66 
årsværk (Orø-færgen) 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

En reduktion i bemandingen på Orø færgen, vil betyde en markant større risiko for driftsstop v. sygdom blandt personalet.  
Derudover pålægger man personalet en tvungen fleksibilitet når kolleger er syge, hvilket betyder lavere trivsel blandt personalet. 
Det vil også betyde, at det bliver endnu sværere at fastholde og tiltrække kvalificeret arbejdskraft til driften af Orø færgen. 

Stig Larsen   

Bekymring over 
besparelser på 
transport  

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Jeg er bekymret over at i skriver at der skal laves besparelser på busser, jeg bor i Stigs-Bjergby og jeg arbejder i butik i Holbæk. 
Jeg er meget bekymret for at i lukker den eller de sidste afgange af buslinie 490 mod fra Svinninge st., for så er det meget svært at komme med det 
offentlige transport hjem. 
Og hvis jeg læser rigtigt, så overvejer i også at lave besparelser på Flextrafik, så bliver det endnu sværere at komme til og fra arbejde, når man bor i 
Stigs-Bjergby. 

Susanne    
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Høringssvar vedr. 
påtænkte besparelser 
på budget 2023  

Udvalget for Ældre 
og Sundhed, 
Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

AHLI - Økonomi og Administration anerkender, at der er udfordringer i forhold til at skabe balance mellem det givne budget, og de nuværende 
forventede omkostninger, hvorfor en tilpasning er nødvendig! 
Imidlertid ser Økonomi og Administration nogle udfordringer i forhold til nogle af de fremsatte forslag.  
AHLI 4B 2: Reduktion af understøttende funktioner i Økonomi og administration 
Med dette forslag vil man reducere antallet af medarbejdere, der understøtter driften med KMD-Vagtplan i hele Holbæk kommune.  
I dag varetages funktionen i hele Holbæk kommune af 2 medarbejdere, som tilsammen dækker 1,7 stilling. En nedprioritering af den ene 
medarbejder, så der fremover kun er en enkelt medarbejder på området betyder, at området vil være særdeles sårbart i forhold til afvikling af ferie 
og sygefravær mv., ligesom det rent vidensdelingsmæssigt er en risiko, når hele kommunens vagtplansystem er afhængig af én enkelt medarbejder. 
I dag underviser Vagtplanteamet nye ledere og medarbejdere i systemet, ligesom der tilbydes brush-up- og Vagtplan Web forløb til allerede 
eksisterende brugere - alle tilpasset til egen organisation - så ledere/vagtplanlæggere kan planlægge driften korrekt.  Denne service vil der ikke 
fremover være mulighed for at yde. I stedet vil enhederne være nødt til at tilkøbe undervisningen hos KMD, og undervisningsmiljøet vil være en 
generel testorganisation fremfor en specifik. I dag koster et grundforløb hos KMD kr. 6.540,- ex. moms pr. person, og KMD tilbyder for nuværende 
hverken brush-up kurser, eller kurser i Vagtplan Web. Vagtplan Web er et system, som medarbejdere bruger til at registrere mertimer og ferie mm. 
KMD har heller ikke nogen vejledninger som man eventuelt kunne sende ud til alle medarbejdere, som er på vagtplan. 
En anden, men ikke mindre vigtig opgave, som teamet udfører i dag, er stikprøver på de indberetninger i systemet, som planlæggerne ude i driften 
lægger ind. Det er en kontrol i forhold til overholdelse af overenskomster, tjek af at over/underpræsterede timer er korrekt registreret inden 
normperioden er udløbet. (Ved normperiodens udløb efter ca. 12-16 uger, bliver alle timer gjort op – løn for timer der ikke er leveret, men som er 
betalt for – har medarbejderen ret til at beholde, og løn for timer der er præsteret ud over den enkelte medarbejders norm, skal ligeledes udbetales 
som overarbejde.)  
Den service vagtplanteamet i dag yder over for andre kerneområder, vil også blive reduceret. F.eks. vil der ikke være ressourcer til at hjælpe nye 
enheder i gang med vagtplan. De vil i stedet ligeledes være henvist til at købe ydelsen hos KMD.  
 En yderligere bekymring i forhold til reduktion af vagtplanteamet er, at der netop nu er et udbud i gang på et nyt vagtplan-system. Dette udbud 
kræver mange ressourcer fra den tilbageværende medarbejder. I den periode hvor medarbejderen er optaget af det nye udbud, vil der ikke være 
ledige ressourcer, der kan understøtte driftsenhederne.  
Der er ligeledes en bekymring gående på forholdet mellem opgaver der skal løses, og den tid der er til rådighed. I Økonomi og Administration 
opleves der i forvejen er en diskrepans mellem opgaver og ressourcer. Ved en yderligere reduktion af medarbejdere vil denne ubalance blive endnu 
større.   
De opgaver der løftes, men som der fremover ikke vil være mulighed for at løfte fra vagtplanteamet, vil blive skubbet ud til lederne. Det er både en 
dyr og dårlig løsning, da lederne i forvejen bruger meget tid på administrativt arbejde fremfor på nærledelse af medarbejdere. 
Det er Økonomi og Administrations anbefaling, at man i stedet for at reducere medarbejdere i vagtplanteamet opskalerer, så der fremover er to 
fuldtidsmedarbejdere.  Derved kan der udføres en mere kontinuerlig controlling, og på den baggrund spare lønkroner på den lange bane, og 
samtidigt forhindre at området bliver så sårbart.  
En anden effekt er, at lederne undgår at bruge mere tid på administration, frem for det de er ansatte til, nemlig kerneopgaven personalet og 
borgerne.   
 
VBAF 24: Ophør af kantinedrift på Jernbanevej og Kanalstræde 
 
Som udgangspunkt ser vi hellere en lukning af kantinedriften, frem for afskedigelse af yderligere personale. Dog skal der være en opmærksomhed 
på, at der vil komme en udgift til eftersyn og pasning af de kaffeautomater, der står på alle etager, og som kantinepersonalet varetager i dag.  
 
VBAF 33: Indførsel af p-afgifter:  
Forslaget specificerer ikke præcist, hvor det er der tænkes indført P-afgifter, men vi har følgende tanker i forhold til det 
Ø En afgift på områder hvor medarbejdere i Holbæk Kommune parkerer i forbindelse med deres arbejde, vil øge omkostningen ved at tage på 
arbejde 
Ø En afgift på områder hvor medarbejdere i Holbæk Kommune parkerer i forbindelse med deres arbejde, vil øge tiden der bliver brugt på at flytte 
bil, hvis der er en gratis parkeringsperiode  
Ø En afgift på områder hvor medarbejdere i Holbæk Kommune parkerer i forbindelse med deres arbejde, vil øge parkeringen de steder hvor der ikke 
er afgift (sideveje m.m.) 
Ø Løsning kan være en parkeringstilladelse til medarbejderne i Holbæk Kommune 

Sussi Wowereit 
Avnsbo 

AHLI - Økonomi og 
Administration 
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VBAF 23 tilbagerulning 
af afsatte midler til 
lokaludvikling 
(budgetaftale 2022) 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

VBAF 23 tilbagerulning af afsatte midler til lokaludvikling (budgetaftale 2022) 
Svinninge Lokalforum gør hermed indsigelse imod reducering i midler afsat til brug for udvikling i lokalområderne.  
Ikke mindst set i lyset af, at alle lokalfora, ikke kun Svinninge Lokalforum, i flere år har kæmpet en kamp med Holbæk Kommune, for at sikre mere 
inddragelse og indflydelse på vort lokalområde.  
Vi havde forståelsen af, at Holbæk kommune havde en ægte interesse i, ikke kun at støtte Holbæk by, men også at give mulighed for at bringe liv og 
udvikling til de større handelsbyer i kommunen. 
Ofte er det de små ting, der gør en forskel ude i lokalområderne. Det gør det vanskeligt at holde motivationen lokalt, hvis man fjerner de midler, 
som vi er rigtig gode til at få skabt megen værdi af, ude i lokalområderne.  
Muligheden for at skaffe midler kan være en livline i forhold til at sikre indtægter til lokalområder, hvor fonde og andre givere har stillet med krav 
om kommunal medfinansiering. Denne mulighed for at søge eksterne midler forsvinder, hvis forslaget gennemføres - og dermed vil forslaget slå 
igennem med en mangedobbelt effekt ude i lokalområderne. 
Signalværdien overfor lokalområderne og de mange frivillige ildsjæle går stik imod det udtalte politiske ønske om inddragelse af borgere og 
lokalområder. Det risikerer at sætte os år tilbage i arbejdet og kan ikke undgå at påvirke motivationen hos de mange frivillige, som bærer læsset i 
det daglige. 

Tommy Sørensen Svinninge Lokalforum 

Holbæk Bibliotekernes 
høringssvar til 
nedlæggelse af Fælles-
skaberne 

Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Vi synes det vil være en dårlig løsning at spare fællesskaberne væk. 
I Holbæk Bibliotekernes virke ud i kommunen oplever vi en super sparring med fællesskaberne, til gavn for alle borgere. De har et lokalt kendskab og 
et netværk som er nærmest uundværligt. 
Med venlig hilsen 
Personalet på Holbæk Bibliotekerne 

Tina Holst 
Christensen/TR 

Holbæk Bibliotekerne 

 


